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НОВИНИ

ЩО, ДЕ, КОЛИ?

ЩОНЕДІЛІ на каналі ЕРА/УТ1 о 8.20 у програмі «Cільський час»

огляд свіжого номеру тижневика «Аграрний тиждень. Україна». В

програмі ви також можете дізнатись про таке:

останні новини з життя аграрного сектору економіки держави;

уроки прибуткового господа#

рювання;

сучасні агротехнології у рос#

линництві й тваринництві;

портрети сучасних аграріїв та

нариси про село;

юридичні консультації;

«торбинка порад»;

народні прикмети та кален#

дар городника.

Анонс

ННаа  ВВііннннииччччиинніі  ––  ссоонняяшшннииккоовваа
ппоорраа  
Збирати цю олійну культуру вже
розпочали в регіоні. Про що й пові"
домив заступник голови Вінниць"
кої облдержадміністрації Василь
Черній. За його словами, соняшні
жнива стартували у Тростянецько"
му та Теплицькому районах. Май"
же 120 тисяч гектарів було засіяно
цією культурою в області й урожай
очікують понад 250 тисяч тонн со"
няшникового насіння.       

АА  вв  ХХааррккііввссььккіійй  ооббллаассттіі  ввжжее  ооззии""
ммииннуу  ззаассііввааююттьь
За інформацією від заступника
голови Харківської облдержад"
міністрації Віктора Звєрєва, в
області вже засіяли 4 тисячі
гектарів, і майже скрізь пшени"
цею. Минулого року харків'яни
вже побили рекорд за площею
під озимими. Тоді досягли най"
вищого показника за останню
чверть століття – 474 тисячі
гектарів. Чи очікується поточно"

го року подолання і цієї межі,
наразі не відомо.

РРііппааккуу  ннаа  ЛЛььввііввщщиинніі  ддооввоолліі
Майже 55 тисяч тонн ріпакового
насіння зібрали в цьому краї, це на
5 тисяч тонн більше від прогнозо"
ваного. Середня урожайність біопа"
ливної культури становила 25 цент"
нерів з гектара. А в Золочівському
та Кам'янка"Бузькому районах
збирали понад 30 ц/га. Після тако"
го щедрого врожаю галичани з під"

несеним настроєм приступили до
посіву озимого ріпаку. Ця культура
стала першою на озимому лані
області. З майже 25 тисяч гектарів
вже засіяно 20 тисяч. Не забудуть
на Львівщині й про озимі зернові.
130 тисяч гектарів планують засія"
ти озимою пшеницею; 15,4 тис. га
– озимим житом; 3,3 тис. га – ози"
мим ячменем.      

За інформацією
ААППКК��ііннффооррмм  ((PPrrooaappkk..ccoomm..uuaa))

1144""1166  ввеерреесснняя в м. Познань
(Польща) відбудеться Міжна"
р о д н а  в и с т а в к а  х а р ч о в и х
продуктів і гастрономії «POLA"
GRA"FOOD 2008». Українську
делегацію очолить міністр аг"
рарної політики Юрій Мель"
ник.

1155  ввеерреесснняя в Міністерстві аг"
рарної політики України (м. Ки"
їв, вул. Хрещатик, 24) відбудеть"
ся зустріч з представниками
Канадського агентства з міжна"
родного розвитку (CIDA). Плану"
ється обговорити пропозиції
щодо започаткування нового
проекту технічної допомоги в
сфері безпеки та якості харчо"
вих продуктів.

1155""2244  ввеерреесснняя в Міністерстві
аграрної політики України 
(м. Київ, вул. Б. Грінченка, 1)
працюватимуть експерти ЄС по
олії. Мета заходу: врегулюван"

ня питання щодо експорту со"
няшникової олії до країн ЄС. 

1166""1199  ввеерреесснняя (м. Мінськ, Біло"
русь) керівники та фахівці хлі"
бопекарських підприємств Ук"
раїни візьмуть участь у Міжна"
родній науково"практичній кон"
ференції «Сучасні технології для
хлібопекарського та кондитер"
ського виробництва».

1166  ввеерреесснняя в Міністерстві аг"
рарної політики України (м. Ки"
їв, вул. Хрещатик, 24) відбудеть"
ся урочиста нарада з нагоди
святкування професійного свя"
та – Дня працівника лісу. 

1177  ввеерреесснняя в Міністерстві
аграрної політики України 
(м. Київ, вул. Хрещатик, 24)
б у д е  п р о в е д е н о  н а р а д у  з
ректорами ВНЗ Мінагрополі"
тики за участю міністра аг"
р а р н о ї  п о л і т и к и  Ук р а ї н и

Юрія Мельника. Тема зустрі"
чі: підведення підсумків при"
йому студентів до аграрних
вищих навчальних закладів у
2008 році, створення вироб"
ничих кафедр на базі провід"
них сільгосппідприємств, ін"
формування керівників ВНЗ
про формування бюджету аг"
рарної освіти на 2009 рік та
про зміни до Закону України
«Про вищу освіту», стан під"
готовки навчальних закладів
до роботи у зимовий період
2008/2009 навчального ро"
ку.

1188  ввеерреесснняя  об'єднання «Укр"
хлібпром» (м. Київ, вулиця Сак"
саганського, 1), проведе засі"
дання Центральної дегустацій"
ної комісії з оцінки якості нових
видів хлібобулочних, борошня"
них і кондитерських виробів та
надання висновків за її резуль"
татами.

1188""1199  ввеерреесснняя  в Інституті олій"
них культур УААН (м. Запоріж"
жя) заступник міністра аграр"
ної політики Сергій Мельник
проведе нараду з питань за"
безпеченості агровиробників
насінням соняшнику вітчизня"
ної селекції.

1188""2255  ввеерреесснняя у м. Ханья (Гре"
ція) буде проведено Навчаль"
ний семінар з міжнародно"тор"
гового співробітництва. Від Ук"
раїни участь у заході візьме за"
ступник міністра аграрної полі"
тики Валентина Завалевська.

1199  ввеерреесснняя планується виїзна
колегія Міністерства аграрної
політики України (Полтавська
область), на якій розглядатимуть"
ся питання формування ефек"
тивного ринку цукру та соняшни"
ку на 2008"2009 маркетинговий
рік і стан виконання рішень по"
передньої колегії міністерства.

НАК «УКРАГРОЛІЗИНГУ» – 11 
Одинадцять років тому, 18 вересня

1997 року, за пропозицією міністерств

аграрної та промислової політики

прийнято постанову Кабінету Міністрів

України про створення державного лі#

зингового фонду для технічного пе#

реоснащення сільського господарства. 

Відтоді й веде свою історію НАК

«Украгролізинг», як правонаступник

Дирекції державного лізингового фон#

ду та Державного лізингового підпри#

ємства «Украгролізинг». 

Сьогодні НАК очолює здібний ор#

ганізатор – Іван Куришко. Шлях до по#

сади гендиректора компанії він розпо#

чав з обов'язків майстра цеху на одному

з підприємств Київщини. Був старшим

інженером, президентом агрофірми,

головою спостережної ради успішної

продовольчої компанії, заступником

голови правління НАК «Украгролі#

зинг». 

Та на якій би високій посаді не

працював Іван Куришко, скрізь зали#

шав по собі добру згадку і у ділових

партнерів, і у своїх підлеглих, незалежно

від посади, яку вони обіймали. Про

добру вдачу Івана Івановича не забува#

ють підкреслити й ті, хто нині працює з

ним поруч. Редакція «Аграрного Тиж#

ня. Україна» приєднується до багатьох

вітань, що надходять на адресу НАК

«Украгролізинг». Бажаємо дружній ко#

манді НАКу та її генеральному директо#

ру Івану Куришку доброго здоров'я,

процвітання і нових перемог та здобут#

ків!  
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Д
искусії відбулися під час

засідання Громадської

ради при Мінагрополі#

тики. Розуміючи необхідність

якомога швидшого прийняття

Верховною Радою України ря#

ду законопроектів, представ#

ники галузевих асоціацій та

громадських об'єднань напи#

сали лист Прем'єр#міністру

України та Голові Верховної

Ради України. Звертаючись до

керівників держави, аграрії

просять один із пленарних

днів присвятити аграрній те#

матиці та схвалити й затверди#

ти на засіданні Уряду кілька

законів, постанов і цільових

програм.

Мотивуючи таке прохання,

перший заступник міністра аг#

рарної політики України Юрій

Лузан на засіданні Громадської

ради підкреслив: 

– Міністерство постійно

проводить роботу з налаго#

дження тісної взаємодії з Вер#

ховною Радою України, Комі#

тетом з питань аграрної полі#

тики та земельних відносин.

Міністр аграрної політики Ук#

раїни Юрій Мельник, його за#

ступники, керівники департа#

ментів постійно беруть участь

у роботі пленарних засідань

Верховної Ради України, Ко#

мітетів Верховної Ради, парла#

ментських слухань та Днів

Уряду.

Було зазначено,

що Мінагрополітики

вживає практичні за#

ходи по прискорен#

ню розгляду законо#

проектів у профіль#

ному комітеті, інших

комітетах,  у  депутатських

фракціях Верховної Ради Ук#

раїни, а також на пленарних

засіданнях. Для активізації ці#

єї роботи і підвищення персо#

нальної відповідальності міні#

стерством видано наказ від 4

червня 2008 року №348 «Про

супровід законопроектів  у

парламентських комітетах та

на пленарних засіданнях дру#

гої і третьої сесії Верховної

Ради України шостого скли#

кання».

– Нам вдалося, – наголо#

сив заступник міністра Роман

Шмідт, – налагодити постій#

ний зв'язок з секретаріатами

парламентських комітетів, си#

стемну співпрацю з консуль#

тантами секретаріату Комітету

Верховної Ради України з пи#

тань аграрної політики та зе#

мельних відносин. І за період

сесій Верховної Ради України

шостого скликання відбулось

28 засідань комітетів Верхов#

ної Ради України, на яких роз#

глядалися питання агропро#

мислового напрямку, з них 11

– засідання Комітету з питань

аграрної політики та земель#

них відносин.

Довідково: 
Зокрема, 20 лютого 2008 ро

ку на засіданні комітету роз
глядалось питання «Про спів
працю Комітету Верховної Ра
ди України з питань аграрної
політики та земельних відносин
з центральними органами вико
навчої влади щодо законодавчо
го забезпечення розвитку агро
промислового комплексу та зе
мельних відносин в умовах всту
пу України до СОТ».

3 березня відбулося засідан
ня фракції «Наша Україна –
Народна самооборона»
на тему: «Земельне
законодавство в
умовах впроваджен
ня ринку зе
млі  в  Ук
раїні».

На за
с і д а н н і
к р у г л о г о
столу 9
квітня, ор
ганізато
р о м

якого
був Комі

тет ВР з пи
тань аграрної полі

тики та земельних від
носин, обговорено проект Зако
ну України «Про ринок земель».

На засіданні комітету 15
травня розглянуто питання
«Про законодавче забезпечення
розвитку спиртової галузі Ук
раїни та шляхи її реформуван
ня».

20 травня розглянуті пи
тання:  «Про ситуацію, що
склалась на ринку зерна та олії
соняшникової  в  Україні» та
«Про використання Аграрним
фондом України коштів дер
жавного бюджету на форму
вання державного продовольчого
резерву у 2007 році та перспек
тиви на 2008 рік».

На засіданні 3 червня – пи
тання «Про сучасний стан та
законодавче забезпечення ро
звитку рибної галузі України».

Поглибленню співпраці з

профільним комітетом Вер#

ховної Ради України також

сприяє входження до складу

колегії міністерства голови

Комітету Верховної Ради Ук#

раїни з питань аграрної полі#

тики та земельних відносин

Миколи Присяжнюка та се#

кретаря Комітету  Романа

Ткача.

Варто зазначити, що в 

Мінагрополітики створено

власну базу всіх законопроек#

тів, які знаходяться на розгля#

ді у Верховній Раді України.

Окремо систематизовано зако#

нопроекти, розроблені міні#

стерством, і законопроекти,

внесені народними депутата#

ми. МінАП забезпечує супро#

водження та аналізує стан їх

розгляду на засіданнях коміте#

тів і на пленарних засіданнях

Верховної Ради. 

Міністерство вчасно готує

висновки і фінансово#еконо#

мічні обґрунтування законо#

проектів, внесених народними

депутатами України або за до#

рученням Кабінету Міністрів

України. 

В ході підготовки до сесії

Верховної Ради України шо#

стого скликання міністерство

відпрацювало й надало Кабмі#

ну пропозиції до переліку за#

конопроектів, які Кабінет Мі#

ністрів запропонував Верхов#

ній Раді України для першо#

чергового розгляду та прий#

няття.

Що стосується розробки

ч і т к и х  п л а н # з а х о д і в  в х о #

дження України до Світової

організації  торгівлі  різних

галузей АПК на перехідний

п е р і о д ,  М і н а г р о п о л і т и к и

підготовлено пропозиції  з

адаптації та розвитку аграр#

ного сектору економіки Ук#

раїни і направлено матеріали

Міністерству економіки Ук#

раїни (лист  в ід  25 .04.2008

№37#23#2#9/6494). Мінеко#

номіки узагальнило пропо#

зиції міністерств і відомств,

залучених до виконання цьо#

го доручення.

Водночас Мінекономіки

включило до плану заходів

позиції по реалізації галузе#

вих програм і державних ці#

льових програм, затвердже#

них відповідними норматив#

ними актами, які матимуть

вплив на розвиток ринків і

підвищення конкурентоспро#

можності вітчизняної продук#

ції.

Довідково: 
До заходів щодо адаптації

сільського господарства вклю
чено:

– виконання завдань і захо
дів, передбачених Державною
цільовою програмою розвитку
українського села на період до
2015 року;

– створення матеріально
технічної бази діагностичних
центрів для впровадження Дер
жавної цільової програми «Діаг
ностика, профілактика та за
ходи боротьби з губчастоподіб
ною енцефалопатією та іншими
пріонними інфекціями на тери
торії України на 20012010 ро
ки»;

– реалізація Програми ро
звитку і державної підтримки
вівчарства на 20032010 роки;

– реалізація Загальнодер
жавної  програми селекці ї  у
тваринництві на період до 2010
року;

– реалізація Державної ці
льової програми сільськогоспо
дарської дорадчої діяльності на
період до 2009 року;

– виконання Державної ці
льової програми реалізації тех
нічної політики в агропромисло
вому комплексі на період до
2011 року;

– реалізація Державної про
грами реконструкції та модер
нізації державних спеціалізова
них ветеринарносанітарних
заводів на 20052010 роки;

– реалізація Загальнодер
жавної програми розвитку риб
ного господарства України на
період до 2010 року;

– реалізація Програми ро
звитку виробництва дизельного
біопалива.

До плану заходів  також

включено ряд програм, які

належать  до  розвитку  та

адаптації інших галузей укра#

їнської економіки і частково

стосуються аграрного секто#

ра:

– виконання завдань і за#

ходів, передбачених Держав#

ною програмою розвитку віт#

чизняного машинобудування

для агропромислового ком#

плексу на 2007#2010 роки;

– реалізація Національної

програми будівництва суден

рибопромислового флоту Ук#

раїни на 2002#2010 роки;

– реалізація Державної

програми стандартизації на

2006#2010 роки;

– реалізація Програми пе#

регляду чинних в Україні між#

державних стандартів (ГОСТ),

розроблених до 1992 року, та

приведення їх у відповідність

до Угоди про технічні бар'єри

у торгівлі СОТ тощо.

Підготовлено прес�службою

Мінагрополітики

З переліком законопроектів
і нормативноправових актів,
які вимагають першочергового
прийняття, ви можете ознай
омитись на стор. 14 нашого ви
дання.

Селяни чекають на аграрний тиждень 
у Верховній Раді України 
Першого вересня в Міністерстві аграрної політики
України (вул. Хрещатик, 24) активно обговорюва�
ли проблеми формування законодавчого поля в
АПК України.
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П
ричому, нашим сусідам

по Чорному морю вда#

ється забезпечити віта#

мінною продукцією не лише нас.

Дари тамтешніх садів і городів

урізноманітнюють стіл, мабуть,

всіх жителів колишнього Союзу,

а віднедавна активно затребува#

лися й перебірливою Європою. 

Візитна картка Даламана –

пам'ятник апельсину. Незвичний

символ, якщо врахувати, що мі#

сто і всі його гористі околиці гу#

сто укриті реліктовими соснами. 

Та раптом обабіч дороги ми

побачили цитрусові плантації

апельсинів, мандаринів, лимонів,

грейпфрутів. Всі ці «райські» са#

ди – рукотворного походження і

належать державному агропід#

приємству «Тігем».  

До речі, 80% земельних угідь в

Туреччині обробляють приватни#

ки. І в суспільстві не вщухає дис#

кусія щодо необхідності подаль#

шого розподілу наділів у приватні

володіння. Втім, противники цієї

ідеї висувають опонентам нищів#

ні, як ми переконалися, аргумен#

ти на свою користь.

– «Тігем» – одне з 38#ми

сільгоспоб'єднань, що перебува#

ють у держуправлінні країни, –

розповідає заступник директора

агропідприємства Шефаатін Зей#

век. – Ми спеціалізуємося голов#

ним чином на селекційній роботі.

На 3400 га землі, що нам нале#

жить, вирощуємо і апробовуємо

нові сорти зернових культур, ба#

вовни, і, звісно, цитрусових. 

Між іншим, цитрус у Туреч#

чині тривалий час вважався екзо#

тичним. «Своїм» він став лише в

двох районах – Середземномор#

ському і Егейському, які тепер ви#

рощують його в промислових об#

сягах. Лише за останню чверть

століття площі посадок тут збіль#

шені у 5, а врожайність зросла в

15 разів. 

Довідково: Нині в країні виро
щується понад 400 тис. т апельси
нів, 300 тис. т лимонів, 280 тис. т
мандаринів  і грейпфрутів. Загалом
на душу населення припадає на рік
близько 300 кг овочів, 250 кг фрук
тів і більше 150 кг горіхів і фіста
шок.

Кожен сезон з плантацій «Ті#

гема» в торгівлю відправляється

12 тис. т цитрусових. Це абсолют#

но чистий в екологічному сенсі

продукт, який відповідає всім ви#

могам СОТ. 

Це зараз. А у період вступу Ту#

реччини до ВТО господарству до#

велося пережити чимало склад#

нощів. 

– Щоб відповідати встановле#

ним в ЄС нормам, наш апельсин

вимагав на різних етапах не лише

механізації, але й нових агротех#

нологій, виходу на інші якісні

стандарти. Допомогли євро#

пейські фахівці. За два роки, які

вони пробули в «Тігемі», нам вда#

лося досягти потрібних результа#

тів, – розповідає Шефаатін Зей#

век. 

Вже через рік після того, як

європейські куратори покинули

Туреччину, прибуток господар#

ства збільшився на 20%. Але щоб

підняти шлагбаум до Європи,

потрібно було привести у відпо#

відність із її вимогами ще ряд

нормативів. Цього разу консуль#

тативно#методичну допомогу на#

дала місцева філія Торгової пала#

ти. Сидячи в її аудиторіях, фахівці

агропідприємства крок за кроком

осягали необхідні знання у галузі

санітарії, фітосанітарії, тонкощі

екологічного регулювання. 

Важливим завданням на пер#

ших порах став і пошук потенцій#

них ділових партнерів за межами

країни. Це також узяла на себе

Торгова палата.   

З часом, продукція «Тігеми»,

вартість якої зросла на 60%, посі#

ла гідне місце не лише на турець#

ких прилавках, але і в супермар#

кетах Парижа, Лісабона, Риму та

інших європейських міст.

І все це – за тих же людських

ресурсів: господарство налічує 27

управлінців, які є членами Торго#

вої палати Даламана, і близько

100 постійних працівників план#

тацій. В жнивну пору залучають#

ся ще до 600 людей. За домовле#

ністю з місцевою владою тут охо#

че заробляють копійку і мешкан#

ці місцевої в'язниці. Виявляється,

є й така форма участі в соціаль#

них держпрограмах.

– Ми – головний платник

податків в аграрному секторі: від#

даємо державі 18#25% своїх дохо#

дів, – каже наш співрозмовник. –

Проте, в неврожайні роки або ча#

си інших катаклізмів можемо

розраховувати на спеціально

сформовані державні фонди. У

цьому і виявляється турбота краї#

ни про нас. Хай там що, та аграр#

ну політику країни визначаємо

все ж ми. І дрібний та середній

сільгоспвиробник нам не конку#

рент. Хоча він від податків повні#

стю звільнений. 

Якщо не середнім, то вже

дрібним землевласником у Туреч#

чині є кожен. Землю тут обожню#

ють і без перебільшення вважа#

ють найбільшою цінністю. Адже

споконвіку люди в цих місцях се#

лилися на кам'янистих гірських

схилах, віддаючи щонайменший

клаптик рівнини під сади і горо#

ди. 

І нині, переїхавши до мегапо#

лісу зі всіма його клопотами і що#

денною метушнею, людина не

втрачає зв'язків із господарством,

що залишилося в селі: знаходить

час навідатися, продовжує обро#

бляти домашню плантацію,

зрештою, повертається назовсім,

щоб передати прабатьківську осе#

лю наступним поколінням. Як,

власне, і зробив 64#річний Ефен#

ді Нааджі.     

Ми зустрілися з ним у Тургуті,

що причаївся в 9#ти кілометрах від

респектабельного Мармаріса. На

момент нашого приїзду тут відпо#

чивали зо два десятки односельців.

Одні грали в нарди, інші, смакую#

чи яблучний чай, обговорювали

ціни на врожай. При цьому погля#

даючи на величезний екран плаз#

мового телевізора, встановлений

під верховіттям багатовікової чи#

нари. Якраз транслювалася фі#

нальна зустріч двох популярних

футбольних клубів Туреччини. 

Як з'ясувалося, Нааджі остан#

нім часом очолює в Тургуті

сільську громаду. Покинувши

батьківщину ще в юності, він ба#

гато років мандрував по світу. По#

мінявши купу професій, осів у

Німеччині, де заснував солідний

бізнес. 

– Все складалося вдало, та з

віком потягнуло додому, – зізнав#

ся він. – Відпочити, правда, не

довелося: односельці не дозволи#

ли... 

Як голова громади, він забез#

печує подальший розвиток свого

села. 

На перший погляд Тургут жи#

ве цілком патріархально: сади, го#

роди, живність. Та при цьому в

кожному дворі – добротні двопо#

верхові котеджі. Ви не побачите в

цих будовах архітектурних над#

мірностей, проте неодмінно від#

значите наявність двох, а то й

трьох супутникових тарілок і ве#

лику кількість землеобробної мі#

ні#техніки. 

Водночас процвітають тут і

стародавні ремесла – ткацтво, ви#

роблення килимів та особливий

вид бортництва: промисел ліку#

вального соснового меду, який

«забезпечують» навколишні

хвойні ліси. Тому приватна пасіка

доповнює мало не кожне госпо#

дарство. 

Пригадується і патріотичний

момент – національні червоні

прапори з півмісяцем, що май#

орять навкруги, барвисті портре#

ти Ататюрка на фасадах селянсь#

ких будинків і обов'язковий бюст

першого президента країни в

центрі села. 

Різновікова дітвора, що оку#

пувала головну сільську вулицю,

шумить і з цікавістю поглядає на

нас. Всі живо реагують на нашу

спробу поспілкуватися. Багато

хто володіє англійською, викли#

каючи неабиякий подив у корес#

пондента «Голосу Америки» з на#

шої групи. 

За першої#ліпшої потреби

вдатися до послуг міської циві#

лізації жителі села користують#

ся безкоштовним автобусом,

який курсує між Тургутом і

Мармарісом. Їздити до міста їм

доводиться досить часто, доста#

вляючи в центр свої вироби. Їх

охоче розкуповують завсідники

популярних турецьких курортів.

До речі, банка меду з бджілкою

на сосновій гілці – обов'язко#

вий сувенір для гостей Марма#

ріса. 

Торік на курортах округу

Мармаріса, Бодрума, Фетхіє, Ор#

тачі побувало 16 тисяч наших

співвітчизників, а вже в ниніш#

ньому – втричі більше. Та справ#

жній бум очікується після від#

криття нової авіалінії Київ –

Даламан, яка дозволить потра#

пляти в цей райський куточок зе#

млі, уникаючи виснажливої пере#

садки в Стамбулі. 

Проте, йдеться не лише про

глобальні проекти. Ось уже 7 ро#

ків Сумщину і Муглу пов'язує до#

говір про торговельно#економіч#

ну, науково#технічну і культурну

співпрацю. В його рамках Турець#

ка Республіка отримує продукцію

машинобудування ВАТ ім. Фрун#

зе, добрива з маркою ВАТ «Суми#

хімпром», лісозаготівлі, продо#

вольчу сировину. 

Налагоджений обмін викла#

дачами і студентами між універ#

ситетами, літні канікули діти

Сумщини проводять на узбереж#

жі Егейського моря, а їхні турець#

кі ровесники відпочивають в ук#

раїнському таборі «Зоряний».

Нині розглядається можливість

проведення активного зимового

відпочинку для гарячих турець#

ких парубків – мисливства у сум#

ських лісах... 

Аналогічні договори про спів#

працю укладені між Києвом і Ан#

карою, Херсоном і Зонгулдаком,

Вінницею і Бурсою. Нещодавно

побратимські зв'язки встановили

Харків і Ізмір, відкриваючи ще

одну сторінку у відносинах між

нашими країнами.

Валерій БАРСЬКИЙ,

Ольга КОРОСТЕЛЬОВА,

Київ�Мугла�Київ

Тігемські сади
Туреччини
В останні роки ми розпещені плодоовочевим розмаїттям українських ринків.
І більшість господинь знають, що чимала частина цих еталонних помідорів і
огірків, слив і персиків, та, що говорити, звичайної моркви, – привезені до
нас з турецьких берегів.
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Стратегічний початок зміни державної
політики в галузі тваринництва

Початок матеріалу читайте
в «Аграрному тижні. Україна»
№30.     

Комплексно підійти до
проблематики 

Переходячи до конкретних

пропозицій, Юлія Тимошенко,

зокрема, сказала: 

– Зараз я б хотіла назвати 15

пунктів, по яких держава буде

партнером усіх, хто захоче зай#

матись тваринництвом серйоз#

но, надовго, на системній осно#

ві. Як Прем'єр#міністр я хочу

запропонувати кроки, які, на

мій погляд, зможуть якісно змі#

нити ситуацію. 

Перше. Нам нарешті потріб#

но розробити Комплексну дер#

жавну програму розвитку тва#

ринництва на період до 2015 ро#

ку, затвердити її не тільки Кабі#

нетом Міністрів, а й Верховною

Радою з усіма аспектами дер#

жавної політики, які включають

в цю систему і регіональні адмі#

ністрації, і місцеві органи сам#

оврядування.

Друге. Ми мусимо чітко за#

фіксувати пільгову стратегію

оподаткування на довгу перс#

пективу. Тобто зберегти пільги

по ПДВ для аграрного сектору

через його нарахування і повер#

нення потім (підприємствам,

які сплачують) на довготривалу

перспективу. Якщо ми говори#

мо про розвиток тваринництва

до 2015 року, то, як мінімум,

потрібно розглядати цей термін. 

Відповідний законопроект,

який повністю передбачає цю

систему оподаткування, переда#

ний до парламенту. І я переко#

нана, він буде прийнятий пар#

ламентом і ляже в основу збере#

ження пільгової системи по

ПДВ. 

Фіксований податок. Термін

його застосування практично

спливає. І нам потрібно новим

законопроектом пролонгувати

використання цього податку до

2015 року. Такими двома рішен#

нями ми з вами зробимо ста#

більну стратегію пільгового

оподаткування, щоб бізнесмени

не хвилювалися і могли страте#

гічно розвивати свої підприєм#

ства.

Третє. Щоб розпочати ви#

робництво, в тому числі в галу#

зі тваринництва, конче потрібні

земельні ділянки, необхідні для

будівництва нових об'єктів. 

Ми дуже добре обізнані, що

сьогодні на рівні місцевих орга#

нів влади, на жаль, стримується

і навіть саботується процес ви#

ділення земельних ділянок під

розбудову тваринницьких ком#

плексів. Ми готові до того, щоб

через законопроект (переданий

у Верховну Раду) щодо залучен#

ня земельних ділянок несільсь#

когосподарського призначення

під суспільні потреби мати мо#

жливість ці землі вилучати і від#

давати тим, хто хоче розвивати

тваринництво. Адже за різними

оцінками, ми недоотримуємо у

виробництві м'яса приблизно

250#500 тис. тонн. Щоб покри#

ти ці дефіцити виробництва,

нам потрібно мати вільний до#

ступ до виділення земельних ді#

лянок для будівництва тварин#

ницьких комплексів. 

Четверте – це дерегуляція

і абсолютне спрощення проце#

дури виділення всіх абсолютно

дозволів: проектної документа#

ції та всього, що супроводжує

початок і продовження бізнесу.

Ми домовилися з Мінекономі#

ки і Мінагрополітики, що бу#

дуть дуже ретельно вивчені всі

дозволи, довідки, процедури

бюрократичні і ми приймемо

окремий закон тільки по цьому

напрямку, який мінімально

спростить всі ці процедури. 

П'яте. Нам потрібно ство#

рити сприятливу систему за#

купівлі вітчизняного та зару#

біжного обладнання для ро#

звитку тваринницьких ком#

плексів. Ми готові дати суттє#

ву пільгу по сплаті ПДВ для

завозу імпортного обладнан#

ня, що не виробляється в Ук#

раїні або його недостатньо.

Ця пільга виглядатиме на#

ступним чином:  завезли

устаткування,  заплатили

ПДВ, а рівно через 5 днів це

ПДВ повертається тим, хто

його сплатив.

Це передбачено постановою

Уряду №729 від 20 серпня 2008

року. І ми слідкуватимемо за

тим, щоб абсолютно всі складо#

ві імпорту мали таку пільгу по

ПДВ. 

Наступне – шосте. Ми усві#

домлюємо, що нам потрібно

змінити митну політику, тому

передбачили зменшення ставок

ввізного мита на товарну худобу

м'ясних порід. На тарифну раду

вже підготовлені всі документи.

Сьоме. Ще є деякі інфра#

структурні складові розвитку

галузі тваринництва, які не мо#

же побудувати окреме фермер#

ське господарство самотужки.

Тому ми починаємо і створимо

всі системи преференцій для

функціонування сільськогоспо#

дарських обслуговуючих кооп#

Як зробити тваринницький бізнес прибутковим? Своє бачення і конкретні
кроки Уряду висловила Прем'єр�міністр України Юлія Тимошенко на нещо�
давній нараді з проблем тваринництва. Сьогодні ми продовжуємо розмову
на цю тему. 
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еративів. Зробимо все, навіть

неможливе, щоб відкрити для

них «зелену вулицю», допомо#

жемо фінансово і захистимо від

усіх бюрократичних перепон на

цьому шляху. 

Восьме. Це відшкодування

відсоткових ставок за користу#

вання кредитом у розмірі по#

двійної облікової ставки Націо#

нального банку для будівниц#

тва, реконструкції тваринниць#

ких і птахівничих комплексів,

ферм, закупівлі племінного мо#

лодняку, техніки й технологіч#

ного обладнання тощо. Всі рі#

шення вже прийняті: в бюджеті

ми збільшили видатки на опла#

ту кредитних відсотків і прий#

няли всі порядки, всі постано#

ви, щоб мати можливість 100%

взяти на себе такі видатки.

Дев'яте. Ми поставили пе#

ред собою завдання терміново

перейти до розробки нових

стандартів і нових регламентів.

Тільки#но вони будуть розро#

блені, ми їх віддамо в дію, щоб

мати серйозний нетарифний за#

хист на внутрішньому ринку від

будь#яких, можливо, недобро#

совісних потоків конкурентно#

го товару. 

Десяте. Ми відкриваємо

надпотужну і пільгову програму

для підвищення ефективності

роботи суб'єктів племінної

справи у тваринництві. Племін#

на справа, селекція стає для нас

одним із головних пріоритетів. 

Наступне. Дуже важко отри#

мати кредитний ресурс без за#

стави, особливо малим і серед#

нім фермерським господар#

ствам. Окрім того, ви знаєте,

що банки заставу беруть по ду#

же занижених цінах і це зна#

чить, що агропідприємства зна#

ходяться в надто невигідних

умовах. Тому ми відпрацювали і

формуємо абсолютно новий

підхід: тільки для тваринництва

ми введемо в бюджет таку спе#

ціальну процедуру як державні

гарантії для сільгосппідпри#

ємств на залучення кредитів на

довгостроковій основі. Тобто

застава не буде потрібна. 

Ми пропишемо в бюджеті#

2009 норму щодо надання дер#

жавних гарантій для залучення

банківських кредитів підприєм#

ствами АПК для будівництва

тваринницьких комплексів та

ферм. За рахунок приросту по#

тужностей покриєм дефіцит

м'яса в обсязі 0,5 млн. тонн. 

Ми з 2 вересня відокремлю#

ємо всі закони, всі законопро#

екти, які стосуються аграрної

сфери, і проситимемо парла#

мент присвятити один день ви#

ключно законопроектам по

АПК. 

Наступне. На жаль, у нас не

було довгострокових правил гри

по використанню коштів дер#

жбюджету. Порядки затверджу#

вались на 1 рік, щороку зміню#

вались практично докорінно,

щоразу виникали нові пробле#

ми. 

Нині ми прийняли рішення,

і на засіданні Уряду до кінця

року будуть затверджені основ#

ні порядки по використанню

державних коштів підтримки

розвитку підприємств аграрно#

го комплексу (в першу чергу –

тваринництва) терміном дії до

5 років. Порядки розроблялись

за участі керівників аграрних

асоціацій. Ми затвердимо ці

порядки без права їх коригу#

вання. 

Наступний пункт – це за#

хист внутрішнього ринку м'яса

від недобросовісного імпорту. Я

розумію, що існує конфлікт ін#

тересів. Є інтерес українців спо#

живати м'ясо за доступною ці#

ною. З іншого боку – інтерес

виробників продати свій про#

дукт – м'ясо ябо яйце – якомо#

га дорожче. 

В цей конфлікт завжди втру#

чалися нечесні імпортні потоки

м'яса і сільгосппродукції: да#

вальницькі схеми, низькоякісна

сировина, по суті – відходи, яка

йшла з#за кордону і використо#

вувалася для виробництва низь#

коякісної продукції м'ясопере#

робної галузі. Нині давальниць#

ка схема продовжує працювати і

руйнувати цінову політику все#

редині ринку. 

Тому прийнято рішення: не#

чесні схеми не працюватимуть,

контроль за якістю здійснюва#

тиме ветеринарна служба. Вже

мінімізована нашим Урядом і

контрабанда. На жаль, джерель#

ця можуть ще десь залишатися,

бо система корупції дуже склад#

на, та ми з цим боремося. Да#

вальницьку схему ми закриємо.

А от чесний імпорт, оподатко#

ваний ПДВ і імпортним митом,

зобов'язаний існувати, поки ми

з вами не покриємо дефіцит на

внутрішньому ринку. 

І останнє. На мій погляд, не

менш головне. Як пересічний

аграрій зможе добратися до цієї

симпатичної системи пільг і

підтримки? Що йому потрібно

зробити, щоб потрапити в си#

стему сприяння, в систему ви#

плат і розвивати своє вироб#

ництво? 

Буквально після початку ро#

боти Верховної Ради ми відкри#

ваємо спеціальну систему кому#

нікацій всіх, хто хоче зайнятися

виробництвом у галузі тварин#

ництва, безпосередньо з Міні#

стерством аграрної політики.

Ми виділяємо окремого заступ#

ника міністра (Вербицький П.І.
– авт.), який займатиметься і

звітуватиме виключно про по#

будову нових потужностей в га#

лузі тваринництва, повністю

координуватиме, контролюва#

тиме і сприятиме розвитку цьо#

го напрямку виробництва. 

Ми не хочемо аграрні під#

приємства залишити напризво#

ляще з місцевою владою, яка

досить часто просто відмахуєть#

ся від усіх проблем і не хоче

приймати участь у розбудові са#

ме цього напрямку аграрного

виробництва. Ми разом з міні#

стром (Мельником Ю.Ф. – авт.)
не просто відпрацюємо систему

реєстрації, підтримки і супрово#

дження, а ми будемо постійно

контролювати діяльність місце#

вих органів влади, які так чи

інакше мають виконувати свої

функції, і ці функції повинні

бути абсолютно безкоштовни#

ми для всіх, хто хоче займатися

виробництвом. 

Я зі свого боку ні на день не

залишу це питання без уваги,

тому що такого 17#літнього

провалу, який є по галузі тва#

ринництва, у нас немає в жод#

ній сфері нашого життя і в жод#

ній сфері виробництва. Галузь

варта того, щоб зараз сконцен#

трувати всі зусилля держави, всі

зусилля аграріїв і дати результат,

гідний України. 

До речі, для тваринників, які

хочуть закупити зернові для влас#

ного виробництва кормів, діє по#

станова Уряду №702 від 6 серпня

2008 року. Нею передбачено на#

дання підприємствам АПК ком#

пенсації в розмірі подвійної облі#

кової ставки НБУ за залученими

кредитами для закупівлі продо#

вольчого та фуражного зерна

урожаю 2008 року. Потрібно зна#

ти це і використовувати в роботі.

Для нас дуже важливо зняти з

ринку зайві обсяги фуражного

зерна, тому що воно падає в ціні,

хоча ми і вжили низку серйозних

захисних дій, які дають можли#

вість утримати ціну на зерно. 

Крім того, якщо ви спів#

працюєте з банками, в яких,

можливо, вам говорять, що не

вистачає у них ресурсу, щоб

вас прокредитувати під ті чи

інші напрямки закупівлі зерна,

то, запевняю вас, Уряд має всі

інструменти, щоб банкам

сприяти у забезпеченні їх ре#

сурсом. 

Тому я б просила тримати

зв'язок з Мінагрополітики, з 

усіма, хто має відношення до

влади в цьому секторі. Бо ми

можемо тут суттєво і дуже сер#

йозно допомогти.

Дорогу здолає той, хто
йде

Безумовно, Прем'єр#міністр

України вислухала і тих, хто

захотів поділитися своїми мір#

куваннями і баченням проблем

розвитку тваринництва. Тож з

конкретними пропозиціями на

нараді виступили голова ради

директорів асоціації «Союз пта#

хівників України» Олександр

Бакуменко, генеральний дирек#

тор ТОВ «Українська молочна

компанія» Сергій Биков, дирек#

тор СТОВ «Зоря» Волинської

області Володимир Потапчук,

директор ТОВ «Сільськогоспо#

дарське підприємство імені Во#

ловікова» Рівненської області

Микола Пилипчук, генераль#

ний директор компанії «Пола#

гросервіс» Полтавської області

Олександр Дубина, директор

Черкаського АПВ УААН Ми#

хайло Бащенко, генеральний

директор ТОВ «Комплекс «Аг#

ромарс» Київської області

Олексій Марченко.

За підсумками наради прий#

нято протокольне рішення. В

ньому – чимало доручень, ряд з

яких Мінагрополітики вже вико#

нало. Зокрема, Юрій Мельник

підписав наказ, згідно якого ство#

рено Робочу групу, що працюва#

тиме над розробкою програми ро#

звитку галузі тваринництва. 

На Хрещатику, 24 працює пря
ма телефонна лінія, під час якої з
9.00 до 18.00 спеціалісти Департа
менту ринків продукції тваринниц
тва проконсультують вас, допомо
жуть розшукати необхіну інфор
мацію, розібратися в спірних пи
таннях, записати ваші пропозиції
та зауваження. Телефон прямої
«гарячої» лінії: 2707015.

Свої міркування, поради, роз
повіді про проблеми, що виника
ють у започаткуванні та ро
звитку бізнесу в галузі тварин
ництва, ви можете надсилати і
на адресу редакції: м. Київ, а/с
304, «Аграрний тиждень. Украї
на».
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Четверта влада захопи�
лася аграрною справою  

«Жнива#2008 – вже прибут#

ковий бізнес, чи все ще збитко#

ве сільське господарство» – та#

кою була тема цього заходу. По#

над п'ятдесят журналістів із

провідних засобів масової ін#

формації взяли активну участь у

цій прес#конференції. Гене#

ральний директор компанії

«АМАКО» Віталій Скоцик на#

віть здивувався такій зацікавле#

ності представників мас#медіа. 

Додам від себе, що як журна#

ліст, я щиро пишаюся своїми ко#

легами, які беруться за мікрофо#

ни й пера не задля того, щоб із

насолодою порсатися в бруді під

килимом, а задля пошуку світла

навіть у чорній дірі. Зізнаюся, ме#

не тішить, коли бачу, як щоразу

меншає моїх колег на телепере#

дачах і прес#конференціях, де

йдеться про політичні інтриги.

Приємно бачити, як чимало

політичних журналістів перек#

валіфіковуються в «аграрники».

І приходять вони на заходи, що

присвячені хлібу насущному, не

задля того, щоб «засвітитись»

провокаційними запитаннями,

а щоб професійно ознайомити

свою аудиторію з тонкощами

інколи доволі складних й не#од#

нозначних процесів, що відбу#

ваються в аграрному секторі.

Добрі враження склалися і

власне від запитань, що стави#

ли представники «четвертої

влади» організаторам заходу. А

вже за 40 хвилин від початку

прес#конференції на сайтах

кількох інформаційних агенцій

почали з'являтися перші пові#

домлення про перебіг події.

Аграрна інфраструктура –
понад усе

За останніми прогнозами

Міністерства аграрної політики

України, у 2008 році урожай

зернових і зернобобових куль#

тур у нашій країні становитиме

понад 48 млн. тонн, що переви#

щує навіть прогнози Міністер#

ства сільського господарства

США (понад 43 млн. тонн).

Майже половину зібраного

врожаю – 22 млн. тонн – пла#

нується експортувати.

У своєму вступному слові

генеральний директор компанії

«АМАКО» Віталій Скоцик, зо#

крема, сказав: «Успішні жнива

та скасування експортних квот

нададуть змогу значно покращи#

ти економічну ситуацію в країні

і, зокрема, допоможуть уповіль#

нити зростання негативного

сальдо торговельного балансу.

Проте, на тлі високого врожаю

2008 року та привабливих перс#

пектив розвитку сільського гос#

подарства України у зв'язку із

світовою продовольчою кризою,

яскраво проявились проблемні

питання вітчизняного АПК, що

потребують нагального вирі#

шення. 

Насамперед, мова йде про

створення аграрної інфраструк#

тури, і передусім потужностей

для якісного зберігання та пере#

робки зерна. Адже, за даними

Мінагрополітики, якісні показ#

ники зерна цього року значно

нижчі, ніж очікувалося. Напри#

клад, тільки 11% зібраної пше#

ниці є продовольчою, пшениця

6#го класу становить 54% від зі#

браного врожаю (для порівнян#

ня: минулого року вона стано#

вила 20% врожаю).

Такі результати фахівці по#

яснюють, зокрема, відсутністю

достатньої кількості зерносуша#

рок, де можна було б обробляти

зерно та довести частку його во#

логи до норми. Однією з причин

є також недотримання сучасних

агротехнологій, що впливає на

якість зерна (наприклад, недо#

статнє внесення добрив)».

Рясний урожай – це ще
не рясний прибуток 

Далі, відповідаючи на запи#

тання журналістів, Віталій Ско#

цик підкреслив: «За відсутності

комплексного підходу до веден#

ня справ, навіть такий рекор#

дний врожай, як цього року, не

гарантує високих прибутків ні

аграріям, ні державі. Потрібно

зосередити зусилля сільгоспви#

робників, інвесторів, Уряду та

науковців на впровадженні дій#

сно сучасних та ефективних

технологій і глибокої перероб#

ки вирощених культур, в тому

числі і через виробництво біо#

палива. Проблемою залишаєть#

ся недостатня кількість елевато#

рів та терміналів у чорноморсь#

ких портах. Зберігати таку вели#

ку кількість зерна в Україні по#

ки що ніде, а пропускна спро#

можність експортного коридо#

ру обмежена – зерно йде на ек#

спорт не потоком, а «тонким

струмочком» (при цьому,

Одеський порт розвантажує по#

над 200 вагонів зерна за добу)». 

Уряд прийняв низку заходів,

аби захистити вітчизняного

фермера. Зокрема, встановлено

мінімальну ціну на фуражне

зерно (816 грн. за тонну) і

прийнято рішення відшкодову#

вати ПДВ тільки тим зерно#

трейдерам, які купуватимуть

фуражне зерно безпосередньо у

аграріїв та не нижче від встано#

вленої ціни.

Проте деякі експерти вважа#

ють, що зернотрейдери не купу#

ватимуть низькосортне зерно,

яке важко продати на світових

ринках через обмежений попит,

за ціною, вищою за ринкову

(720#750 гривень за тонну).

Рослинництво + тварин�
ництво = стабільний прибу�
ток 

«Споживачем» фуражного

зерна може стати вітчизняне

тваринництво. Про занепад та

необхідність відродження цього

сектора вже не перший рік го#

ворять аграрії. Цього року Уряд

приділив особливу увагу під#

тримці розвитку цієї галузі

АПК. Так, планується відшко#

довувати процентні ставки фер#

мерам по кредитах, взятих для

розвитку тваринницького сек#

тора. Зокрема, на будівництво

та реконструкцію ферм, тва#

ринницьких комплексів, заку#

півлю племінної худоби, молод#

няку і сучасного устаткування.

«Керівники передових агро#

господарств розуміють, що слі#

дом за рослинництвом вигідно

розвивати і тваринництво. В

ідеалі – це замкнений ком#

плекс, де тваринництво і рос#

линництво пов'язані між собою.

Таким чином, тваринництво

додає виробнику нехай 10#20%

рентабельності, але і це суттєво

підвищує прибутковість проек#

тів. Ми розробляємо подібні рі#

шення і успішно впроваджуємо

їх в Україні», – вів далі гене#

ральний директор компанії

«АМАКО» Віталій Скоцик. 

А директор ЗАТ «Племзавод

«Агро#Регіон» Юрій Карасик

додав: У липні я брав участь у

засіданні Кабінету Міністрів

України, представляючи пози#

цію Всеукраїнського союзу

сільгосппідприємств як перший

заступник голови цієї організа#

ції. Мені довелося виступити з

нашими пропозиціями. Осо#

бливо відрадно: запропоноване

нами не просто було взяте до

уваги, а доволі оперативно ми

стали свідками впровадження

реальних заходів щодо покра#

щення ситуації в тваринництві.

Зокрема, у серпні були більш як

удвічі підвищені державні дота#

ції на кілограм свинини та яло#

вичини. Таким чином сіль#

госпвиробники отримали змогу

збільшити рентабельність ви#

робництва продукції тварин#

ництва, не вдаючись до підви#

щення цін. А це вигідно не ли#

ше виробникам, а й спожива#

чам продуктів вітчизняного ви#

робництва».  

Завершуючи прес#конфе#

ренцію, Віталій Скоцик підсу#

мував: «Визначну роль у ро#

звитку агробізнесу сьогодні ві#

діграє інтелектуальна складова.

Ефективний агротехнологіч#

ний комплекс має включати

весь маркетинговий ланцюжок:

від аналізу ґрунтів до збуту

продукції. Важливу роль віді#

грають не тільки сучасна

сільськогосподарська техніка

та агротехнології, а й фінансу#

вання, обладнання для збері#

гання і переробки сільгосппро#

дукції. За таких умов аграрій

може отримати високу рента#

бельність, а Україна –

підсилення економіки в

цілому.

Володимир ШАПОВАЛОВ

Віталій Скоцик: 
«Прибутки в агробізнесі можуть бути більшими,
ніж на ринку нерухомості»
Днями в ІА «Українські новини» відбулася прес�конференція, в якій взяли
участь провідні експерти галузі сільського господарства та агробізнесу: ге�
неральний директор компанії «АМАКО» Віталій Скоцик, директор ЗАТ
«Племзавод «Агро�Регіон» Юрій Карасик, керівник відділу закупівлі та реа�
лізації сільськогосподарської продукції компанії «АМАКО» Вадим Каргін.
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Валовий збір зерна міг
бути значно більшим

Як відомо, у збільшенні ви#

робництва зерна в Україні ва#

жлива роль належить озимим

культурам, зокрема пшениці,

питома вага якої в структурі

зернової групи сягала майже

50%, а середньорічне вироб#

ництво її зерна становило біль#

ше половини валового збору

зерна країни.

Із прадавніх часів пшениця

стала символом українського

способу життя. Спокон віків ця

продовольча культура була мо#

гутнім джерелом прибутків,

пробивала шлях на світовий ри#

нок, підтримувала конкурен#

тоспроможність сільського гос#

подарства.   

Критично оцінюючи досяг#

нуті наслідки виробництва зер#

на пшениці в нинішньому році,

можна зробити висновок: під#

став для заспокоєння немає.

Ми не досягли стабільності ви#

робництва зерна озимих, в пер#

шу чергу пшениці, не забезпе#

чили подальшого нарощування

валового збору зерна цієї куль#

тури, не кажучи вже про його

якість, під загрозою також зали#

шається утримання досягнутого

рівня. 

Адже валовий збір зерна

пшениці в нинішньому році

нижчий, ніж був у 1990 р. Ми не

досягли також рівня 1989 р., на#

віть рівня тридцятирічної дав#

ності (1977#1978 рр.). Безумов#

но, це наслідок допущених не#

доліків у ході реформування аг#

рарного сектору, невдалого ви#

рішення проблеми власності.

Якби були збережені темпи

нарощування зерна 1986#1990

рр., валовий збір озимої пшениці

цьогоріч міг становити 35 млн. т

при загальному валовому зборі

зерна близько 70 млн. тонн.

Підвалини майбутніх вро�
жаїв закладаються сьогодні

Нині проводяться заходи не

лише по вирощуванню озимих

у наступному році, а заклада#

ються підвалини державної ці#

льової програми «Зерно Украї#

ни 2009#2015 рр.».

Яким бути озимому клину у

наступному році, сказати не#

просто, а ще важче утримати

досягнутий рівень. Аналіз вро#

жайних даних за останні 52 ро#

ки показує, що кожен 4#й рік

був сприятливим для форму#

вання зерна пшениці. До того

ж, проявлялися дворічні цикли:

1973#1974 рр.; 1977#1978 рр.;

1986#1987 рр.; 2004#2005 рр.;

трирічні: 1980, 1981, 1982 р. і

п'ятирічні: 1986, 1987, 1988,

1989, 1990 рр.

Як відомо, найвищий за всю

історію валовий збір зерна в за#

ліковій вазі 50 млн. т, або майже

по 1000 кг на душу населення,

що свідчило про досягнуту ста#

більність його виробництва, аг#

рарії отримали саме в 1986#1990

рр., сприятливих для вирощу#

вання озимих культур. Заготівлі

зерна сильних і цінних пше#

ниць зросли в зоні Лісостепу і

Полісся більше, ніж у 26 разів.

За врожай потрібно бо�
ротись

Проте підстав для хвилю#

вання більш ніж достатньо.

Адже одним із найважливіших

нерегульованих факторів, що

лімітують врожайність зерно#

вих, є волога, особливо в зоні

Степу і східного Лісостепу.

Виходячи із закону мініму#

му, вологозабезпеченість визна#

чає екологічну межу врожаю в

конкретних умовах. Тому ми

для формування визначеного

вологозабезпеченням рівня

врожаю повинні забезпечити

витрачання всіх інших ресурсів. 

До речі, на сьогодні необхід#

ної вологи в ґрунті, за виклю#

ченням чорних парів, немає.

Зваживши на якісний стан по#

передників, можна констатува#

ти, що умови для формування

високого врожаю в наступному

році склалися не зовсім сприят#

ливими, а тому потрібно вжити

заходів по запобіганню недобо#

ру зерна озимих у 2009 році.

Насамперед необхідно виз#

начитися зі структурою ози#

мого клину, пам'ятаючи, що

вона повинна мати динаміч#

ний характер. За сприятливих

умов для осіннього посіву

площу озимих потрібно збіль#

шувати за рахунок зменшення

ярих зернових, при несприят#

ливих погодних умовах –

зменшувати за рахунок збіль#

шення посіву ярих. Напри#

клад, в 1976 р. площа посіву

озимої пшениці становила

4628,4 тис. га, а в 1978 р. –

8264,3 тис. га. Як відомо, в

1976 р. державі було продано 

1 млрд. пудів хліба.

На період підготовки до

посіву озимих склалися умови,

які  вимагають скорочення

площ посіву цих культур. На#

явність попередників, волого#

забезпеченість та фітосанітар#

ний стан обумовлюють площу

посіву озимої пшениці в ме#

жах 5#6 млн. га, жита і триті#

кале – 500 тис. га, озимого яч#

меню – 800 тис. га та ріпаку –

1#1,5 млн. га. Максимальна

площа озимого клину – 7,8#

8,8 млн. га.

Структура посівного клину,

яка склалася в цьому році, не#

безпечна для озимого клину за#

бур'яненістю (велику шкоду мо#

же завдати падалиця). Для ози#

мих – ріпаку, а для ріпаку – зер#

нових культур. В Англії ріпак

перетворився у найбільш зліс#

ний бур'ян при вирощуванні

всіх культур без винятку.

Продуктивність рослин
під контролем науки

Наукові дані, зарубіжний та

вітчизняний досвід показують:

виробити конкурентоспромож#

не зерно можливо лише суча#

сними інтенсивними техноло#

гіями їх вирощування.  

Й донині агротехніка ози#

мих культур значною мірою

формується на емпіричних да#

них, переважно взаємонезалеж#

них, у вигляді рекомендацій,

порад, вказівок. Наприклад, по

строках посіву, нормах висіву,

попередниках, удобренні тощо,

котрі забезпечували б приріст

врожаю або поліпшення його

якості. Проте статичний стан

рецептурної системи агротехні#

ки не дозволяв реагувати на всі

зміни погодних умов, розвиток

посівів в окремі роки і на кон#

кретних полях.

Як відомо, екстенсивні шля#

хи виробництва конкуренто#

спроможного зерна озимих куль#

тур для внутрішнього і зовніш#

нього ринків України вичерпані.

Виробництво його здійснювати#

меться на основі стабілізації зе#

млекористування і застосуванні

інтенсивних технологій вирощу#

вання озимих культур, котрі най#

більш ефективно забезпечують

раціональне використання кош#

тів та енергії. Інтенсивна техно#

логія передбачає витрачання

енергії і ресурсів стільки, скільки

потрібно, але ні на жодну копій#

ку більше. Енерго#ресурсозбере#

ження полягає в забезпеченні ви#

сокої їх окупності. Вони забезпе#

чують засвоєння ФАР на рівні 2%

і окупність енергії (вихід продук#

ції на одиницю витраченої енер#

гії) – до 6#7%.

Вартість продукції, яка зби#

рається з 1 га в Великобританії

– 1725, Голландії –  8900,

Швейцарії – 11250, а в Україні

– 450 доларів.

В основі сучасних технологій

вирощування озимих культур зна#

ходиться теорія формування вро#

жаю, що забезпечує скорочення

розриву між потенційною і реаль#

ною продуктивністю рослин, пі#

двищення виходу необхідної люди#

ні продукції (зерна, білка, олії то#

що) із загального врожаю шляхом

керування продуційним процесом

посівів за допомогою відомих нам

агротехнічних заходів, які застосо#

вуються, виходячи з результатів

морфологічного аналізу розвитку

елементів продуктивності рослин.

Біологічний контроль за

формуванням потенційної і ре#

альної продуктивності рослин є

основою динамічного характе#

ру сучасних технологій, підста#

вою для прийняття своєчасних

і правильних рішень агрономом

та ефективного використання

ресурсів, коштів і енергії.

На жаль, генетичний потен#

ціал нинішніх сортів реалізуєть#

ся менше, ніж на половину, а в

окремі роки – менше третини.

Віктор САЙКО,

директор ННЦ «Інститут

землеробства УААН»,

доктор с.�г. наук, академік 

Про особливості обробітку
ґрунту і посіву озимих в суча

сних умовах читайте у наступ
ному номері газети. 

Не виникає сумніву, що пріоритетом для України було, є і в майбутньому
залишається зернове господарство. Не випадково проблема виробництва
зерна стала державною політикою і першочерговою програмою Уряду по її
реалізації.

Особливості підготовки ґрунту і сівби озимих культур
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Фахівці станції проводять

велику кількість сортодо#

слідів для формування на#

ціональних сортових ресурсів Ук#

раїни. Так, протягом 2007#2008

років випробувано 137 сортів

озимої пшениці, 170 – кукуру#

дзи, 36 – озимого жита, 40 – ози#

мого тритікале, 23 – ярої пшени#

ці, 115 – картоплі. За підсумками

господарсько#фінансової та нау#

ково#дослідної діяльності Боро#

дянська держсортодослідна стан#

ція визначалась однією з провід#

них у системі Державної служби з

охорони прав на сорти рослин.

Історія та сьогодення

Бородянську державну сорто#

дослідну станцію, що розташова#

на на відстані 55 км від Києва на

півночі Київської області, утво#

рено 1992 року після реорганіза#

ції сортодільниці, заснованої

1937 року. 

Сьогодні у користуванні

станції понад 150,3 гектарів зе#

млі, з них 143,7 га сільськогоспо#

дарських угідь. Крім того, орен#

дується 77 га сільськогосподарсь#

ких земель в одному з агропід#

приємств.

Бородянська державна сорто#

дослідна станція є співвиконав#

цем 5 науково#дослідних тем. А

саме:

1. «Проведення опису нових

сортів рослин за морфологічни#

ми ознаками та здійснення їх

експертизи на відмінність, одно#

рідність та стабільність».

2. «Проведення комплексу

досліджень рослин з метою виз#

начення їх придатності до поши#

рення в умовах України».

3. «Проведення досліджень з

післяреєстраційного вивчення

сортів».

4. «Формування сортових ко#

лекцій окремих видів рослин та

виділення сортів з еталонними

ознаками для удосконалення ме#

тодики експертизи на ВОС#

тест».

5. «Проведення перевірки

збереженості сортів рослин, які

захищені патентом».

Дослідна база

В Бородянці випробування

здійснюються з 25 видів сіль#

госпкультур. Всі ці дослідження є

доволі складними, адже потребу#

ють ґрунтовних знань та спрямо#

вані на детальне вивчення мор#

фологічних ознак рослин і підго#

товки заключного експертного

висновку по кожному сорту що#

до можливості реєстрації, видачі

патенту та правової охорони сор#

тів. Але творчій підхід до програ#

мування тематики, високий нау#

ково#методичний рівень прове#

дення науково#дослідних робіт

стали надійною запорукою здо#

буття колективом успіху.

В складі Бородянської дер#

жавної сортодослідної станції

створено науково#дослідну лабо#

раторію з кваліфікаційної екс#

пертизи сортів рослин. Тут пра#

цює 12 співробітників, всі воло#

діють сучасними методами уза#

гальнення отриманих результа#

тів, підготовки обґрунтованих

висновків, рекомендацій по фор#

муванню сортових ресурсів,

вдосконаленню новітніх агротех#

нологій з урахуванням біологіч#

них особливостей сортів.

На станції постійно прово#

диться робота зі зміцнення мате#

ріально#технічної бази та оно#

влення парку сільськогосподар#

ської техніки. Зокрема, за остан#

ні роки побудовано приміщення

лабораторії, складські приміщен#

ня для зберігання сільськогоспо#

дарської продукції, газифіковано

територію виробничої бази стан#

ції та інше. На ці заходи саме за

рахунок власних надходжень Бо#

родянської державної сортодо#

слідної станції використано

близько 1,0 млн. гривень.

Тому нині на базі, створеній

протягом останніх років, прово#

дяться всеукраїнські, обласні та

районні науково#практичні кон#

ференції, семінари, наради, тре#

нінги з питань сортової політики,

добору сортів, охорони прав на

сорти рослин. Тут також органі#

зовується навчання керівників і

спеціалістів агропідприємств.

Лідер, який цінує своїх
підлеглих

В Бородянці дійсно піклують#

ся про умови роботи працівників

станції. Для ефективної та якіс#

ної праці їх забезпечено необхід#

ними засобами захисту. Найви#

щий в системі Держсортслужби

рівень заробітної плати нині са#

ме у спеціалістів Бородянської

держсортстанції. 

Погодьтесь, від керівника ба#

гато в чому залежить стабільність

роботи будь#якого підприємства.

І успіх Бородянської державної

сортодослідної станції пов'язують

перш за все з Юзефою Пашков#

ською, яка очолює колектив з

1984 року.

Свого директора тут шанують

за об'єктивність, сумлінність, ша#

нобливе ставлення до підлеглих,

вміння організувати людей на

трудові звершення заради успіш#

ного майбутнього спільної спра#

ви. Юзефа Володимирівна зав#

жди прислуховується до порад,

які висловлює колектив. Адже від

висновків і рекомендацій колег –

членів її дружної команди – сто#

совно перспектив того чи іншо#

го сорту значною мірою залежать

обсяги виробництва сільськогос#

подарської продукції в країні. 

Саме під безпосереднім керів#

ництвом Юзефи Пашковської

Бородянська держсортодослідна

станція стала школою передового

досвіду з питань сортовипробову#

вання й удосконалення сільсько#

господарського виробництва. Про

це свідчать відзнаки, які отримала

Юзефа Володимирівна за роки

свого вмілого керівництва. За до#

сягнення Бородянської держсор#

тостанції та вагомі здобутки в

професійній діяльності директор#

ці присвоєні почесні звання «За#

служений працівник сільського

господарства України», «Почес#

ний сортовипробувач України»,

нагороджено трьома грамотами

Міністерства аграрної політики

України, грамотами й цінними

подарунками обласної та район#

ної адміністрацій.

Сьогодні на Бородянській сор#

тодослідній охоче працюють моло#

ді спеціалісти. Вони постійно під#

вищують тут свій професійний рі#

вень та кваліфікацію. Скажімо, Зі#

наїда Києнко після закінчення ас#

пірантури Білоцерківського дер#

жавного аграрного університету та

захисту кандидатської дисертації

1996 року розпочала свою трудову

діяльність на Бородянській дер#

жавній сортодослідній станції.

Сьогодні вона вже очолює науко#

во#дослідну лабораторію. А

обов'язки головного агронома

станції виконує нині двадцяти#

дев'ятилітній старший науковий

співробітник Олександр Буцмак.

Він розпочав свою трудову діяль#

ність зі скромної посади агронома

2 категорії, успішно поєднуючи

роботу з навчанням в аспірантурі.

Молодий колектив Боро#

дянської державної сортодослід#

ної станції швидко опановує

найсучасніші методи досліджен#

ня сортів, професійно узагаль#

нюючи результати, на підставі

яких і готуються змістовні вис#

новки й рекомендації. Забезпе#

чуючи виконання завдань Дер#

жавної науково#дослідної про#

грами експертизи сортів ро#

слин, фахівці найпівнічнішої

вітчизняної сортодослідної

станції привносять чималий

внесок у формування націо#

нальних сортових ресурсів на#

шої держави. 

Василь ШАЛЕНКО

Бородянський внесок в сортодослідну
справу

Щорічно Бородянською держсортодослідною станцією проводиться 2,5�3,0 тис. умовних сортодослі�
дів. Це надає змогу формувати надійні сортові ресурси, добирати сорти з високим генетичним потен�
ціалом, добрими адаптивними властивостями та іншими господарсько�цінними ознаками, які здатні
формувати високу урожайність, забезпечувати населення продовольчою продукцією, тваринництво –
кормами, переробну промисловість – сировиною. 
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Зовні все виглядає досить

безхмарно: з року в рік, за

оцінками експертів, ринок

вина збільшується приблизно на

15%; зі вступом у ВТО передба#

чається його суттєве розширен#

ня; напій, що займає у нашій

країні третє місце за популярні#

стю, присутній на кожному

святковому столі, і попит на

нього з кожним роком зростає.

Здавалося б, присутні усі показ#

ники процвітання. Та винороби

нині вкрай стурбовані ситуацією

на ринку вина. 

Замість очікуваних позитив#

них змін після вступу до ВТО та

процесу приєднання України до

Зони вільної торгівлі, вітчизня#

на виноробна галузь виявилась

заручницею зобов'язань, дотри#

мання яких поставить її у вкрай

несприятливі умови. Зокрема:

короткі строки перехідного пе#

ріоду, затвердження нульових

ставок ввізного мита на імпортні

вина тощо. Окрім того, виноро#

бів хвилює те, що відсутня будь#

яка інформація про хід перего#

ворного процесу, який ведеться

представниками країни від іме#

ні галузі. 

– Цілком закономірно вини#

кає побоювання, що в процесі

прийняття погодження про

створення зони вільної торгівлі

між Україною та ЄС інтереси

нашої галузі знову будуть про#

ігноровані в угоду іноземним ви#

робникам, – пояснює перший

заступник генерального дирек#

тора корпорації «Укрвинпром»

Володимир Кучеренко. – Мова

йде про такі надзвичайно важли#

ві для нас речі як збереження ін#

телектуальної власності в части#

ні географічних найменувань

вітчизняних вин, українських

коньяків і шампанських вин на

внутрішньому ринку країни, за#

хист аборигенних сортів вино#

граду і виробництво з них уні#

кальних марочних вин, гармоні#

зація стандартів з міжнародними

вимогами, компенсація втрат і

багато іншого.

Винороби переконані, що

для вирішення цих питань вкрай

важливі відкриті погоджені дії з

боку відповідних міністерств та

відомств з професійними органі#

заціями, що представляють інте#

реси галузі, і способи компе#

тентно, на відповідному рівні,

захистити ці інтереси.

Державну підтримку 
потрібно зберегти

Відомо, що у квітні 1999 року

прийнято закон про 1% збір для

розвитку виноградарства, садів#

ництва та хмелярства, що дозво#

лило до кінця того ж року зібра#

ти близько 60 млн. грн. І нині ці

показники суттєво зросли. 

У проекті бюджету на 2009

рік передбачено 453,6 млн. грн.,

які планується спрямувати на

підтримку галузі. Тож за роки

державні дотації зростали при#

близно на 22,5%. Сьогодні вино#

роби стурбовані тим, що 1% збір

може бути ліквідовано. 

– З року в рік відбуваються

нападки на цей збір, особливо з

боку підприємств#виробників

горілчаних виробів, – коментує

начальник відділу розвитку са#

дівництва, виноградарства і ви#

норобства Мінагрополітики

Михайло Агафонов. – Та ці

кошти надзвичайно важливі для

галузі. За час дії закону про 1%

збір посаджено близько 33,5 тис.

га виноградників за новітніми

технологіями. Приблизно 31

тис. га садів і ягідників – теж, як

правило, з краплинним зрошу#

ванням й застосуванням інших

новітніх технологій. Отож при#

ріст значний: близько 65 тис. га

– площі багаторічних нас#

аджень. 

Хоча площа плодоносних

виноградників не зростає, вало#

вий збір винограду щорічно

збільшується. «На сьогодні пло#

доносних виноградників – 84

тис га, – розповідає Михайло

Агафонов. – Близько 60#70% –

старі виноградники за схемами

посадки та віковій категорії 70#х

років. Отже, щорічно близько 10

тис. га виходять із обороту. А

насаджується в рік не більше 6

тис. гектарів. Валовий збір збіль#

шується за рахунок  впрова#

дження сучасних систем і техно#

логій, що вимагає відповідних

капіталовкладень». 

– Ми наполягаємо на збере#

женні 1% збору, – вважає і Во#

лодимир Кучеренко, – адже

«Програма розвитку виногра#

дарства, садівництва та вино#

робства до 2025 року» базується

на законі про державну підтрим#

ку галузі. Отож, якщо відповід#

ний закон про 1% збір не буде

прийнятий до кінця 2008 # по#

чатку 2009 року, то яким чином

має функціонувати галузь?  

Більше вин – більше
фальсифікації

Відповідно до збільшення

ринку вина, зростає і кількість

фальсифікацій. В «Укрвинпро#

мі» переконані: ця цифра сьо#

годні становить від 30 до 60%. 

Коментуючи ситуацію на ук#

раїнському ринку вина, дирек#

тор корпорації «Закарпатса#

двинпром», директор ОП

«Ужгородський коньячний за#

вод» Володимир Гісем сказав:

«Якщо людині дати один мілі#

грам ціаністого калію, вона ві#

дразу ж помре. За таке у Кримі#

нальному кодексі передбачаєть#

ся суворе покарання. Якщо ж

людину систематично, з року в

рік труїти неякісною продук#

цією, завдаючи непоправної

шкоди здоров'ю, то ніякої відпо#

відальності за це винуватець не

несе. Чи ж можна з цим мирити#

ся?»

Представниками галузевих

наукових закладів проведено

дослідження близько 100 зразків

продукції, 33 з яких закуплено у

торговельній мережі. Навіть дос#

відчені фахівці були вражені

кількістю фальсифікацій. Близь#

ко 50% закуплених зразків вия#

вилися сурогатами: рідиною, що

виготовлена за допомогою на#

повнювачів, ароматизаторів і

стабілізаторів. При цьому про#

дукція йшла в закупорених, з ак#

цизними марками пляшках і

майстерно виконаними етикет#

ками.

На думку виноробів, реаль#

ний вихід із цього становища іс#

нує. Стаття 14 чинного Закону

України «Про виноград та вино#

градне вино», прийнятого три

роки тому, передбачає створен#

ня в країні державної алкоголь#

ної інспекції, яка повинна кон#

тролювати не лише вітчизняну,

але й імпортовану продукцію.

Ця інспекція була ліквідована у

2000 році. Виробники галузі

пропонують уявити, що на до#

рогах не стало б державтоін#

спекції. Що б там відбувалося?

А відсутність контролю у вино#

робстві допускається, хоча це

призводить до 10 тисяч смертей

на рік.

Представники «Укрвинпро#

му» надіслали кілька звернень на

ім'я Президента, Прем'єр#міні#

стра України та до Верховної Ра#

ди з вимогою відновити діяль#

ність алкогольної інспекції.  

Вагомим у вирішенні пробле#

ми фальсифікацій, вважають ви#

нороби, є грамотність та освідо#

мленість споживачів. Вони на#

віть краще ніж держава можуть

боротися з фальсифікаціями.

Нечесний, недобросовісний ви#

робник не зможе реалізовувати

свою продукцію, якщо на ринку

буде культурний споживач. 

Імпорт завдає удару по
вітчизняній продукції

Спочатку вступ до ВТО ви#

кликав радісні очікування ви#

робників винопродукції. Та оці#

нюючи ситуацію відповідно до

реалій сьогодення, винороби по#

чали втрачати оптимізм. 

Фахівці галузі називають цей

крок поспішним і непродума#

ним. Багато з них вважають, що

він призведе до загибелі вино#

градарства та виноробства. Адже

на державному рівні відсутня

політика протекціонізму. На#

приклад, в Англії її ввели ще у 17

столітті. Сутність протекціоніз#

му: все, що можна виробляти у

себе в країні, ні в якому випадку

не можна закуповувати за її ме#

жами. Якщо ж іноземна продук#

ція ввозиться, то коштує у 3#4

рази дорожче, ніж вітчизняна. 

Як вважають науковці#агра#

рії, задекларована у нас політика

лібералізації призводить до зане#

паду багатьох галузей вітчизня#

ного виробництва, зокрема ви#

ноградарства та виноробства. За

приклад наводять Угорщину, яка

також є членом ЄС і керується

політикою лібералізації, в ре#

зультаті чого зруйновано кон#

сервну галузь, нема виробництва

відомих угорських автобусів,

повністю зупинено металургію

тощо. 

– Складається враження, що

нашій державі вигідніше підтри#

мати іноземних виробників,

аніж захищати своїх, – каже Во#

лодимир Кучеренко. – А де га#

рантія, що серед тисяч наймену#

вань іноземних товарів на ринок

України не потраплять продукти

низької якості?..

Нещодавно члени об'єднан#

ня українських виноробів прий#

няли колективне звернення до

Верховної Ради України, Прези#

дента України, Кабінету Міні#

стрів України, в якому вислови#

ли пропозиції щодо розвитку

виноградно#виноробної галузі й

захисту вітчизняних виробників

в умовах СОТ і створення ЗВТ. І

з надією сподіваються, що га#

лузь не стане жертвою непроду#

маної державної політики.

Оксана ШАПОВАЛ

Істина, що криється у вині
Говорити про хороші вина та секрети цього вишуканого напою модно у будь�якому товаристві. Та мало хто замислюється, яким
чином у нинішніх складних економічних умовах виживає саме вітчизняна виноробна промисловість. 
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Погодьтеся: в нашій бюро#

кратичній країні турбота

про маленьку людину стає

майже міфом. Кому вона в го#

лові зі своїми проблемами? Ін#

коли небезпідставно здається,

що кожен, від кого в тій чи ін#

шій мірі залежить розв'язання

якогось питання, намагається

тільки ускладнити нам життя...  

Отож дуже приємно було

почути від голови правління

ВАТ «Шепетівкагаз» Володими#

ра Турінського, що для зручно#

сті жителів регіону силами това#

риства створено і відкрито

центр, в якому можна не тільки

придбати всі необхідні матеріа#

ли й устаткування, а й замовити

проект газифікації, порадитися

зі спеціалістами, який комплект

обладнання буде ліпший в кож#

ному конкретному випадку, як

обійтися без зайвих витрат, і,

нарешті, замовити бригаду для

підведення блакитного палива. 

Хто займався чи займається

газифікацією, той прекрасно

розуміє, яка то величезна зруч#

ність, коли все зосереджено в

одному місці. Мала таку турбо#

ту і авторка цих рядків, отже, на

собі відчула, що то за клопіт:

проект замовляєш у приватного

підприємця, плиту, котли й

опалювальні батареї купуєш в

магазині (щоби з гарантією),

всіляку дрібноту, громіздкі цин#

кові витяжні труби та обмотку

для них – на базарах, металеві

труби – в підприємствах, які

торгують металом, для безпосе#

реднього підведення газу шука#

єш бригаду шабашників. Поки

то постягуєш все, а ще ж позво#

зити треба, що теж влітає в ко#

пійку... А скільки ходінь по му#

ках, а скільки куплено не того й

не такого (на базарі вміють під#

сунути, їм – аби збути), бо не

було таких консультантів, як у

шепетівському сервіс#центрі

«Все для газу». 

Знайомимося з його дирек#

тором Андрієм Таганом. До ре#

чі, це було не так просто при

його зайнятості: в магазині зби#

рається багато людей. 

– Замовники звертаються

до нас частіше, ніж до конку#

рентів, – каже мій співрозмов#

ник. – Адже ціни тут, як прави#

ло, нижчі, оскільки ми не ма#

ємо справи з посередниками, а

працюємо напряму з виробни#

ками за угодами, шукаємо, де

якісніше й дешевше. Та й зай#

маємося гарантійним і післяга#

рантійним обслуговуванням,

що теж важливо для наших клі#

єнтів. Все#таки ми є структур#

ним підрозділом державної фір#

ми, а це гарантія, що нікуди, як

кажуть, не подінемось. У цьому

ми виграшно відрізняємось від

усіляких фірм і фірмочок, які

сьогодні торгують газовим

обладнанням, а завтра легко пе#

реключаються на якийсь ін#

ший, більш ходовий товар. Яке

їм діло до того, що хтось там

придбав устаткування і розрахо#

вує на гарантійний сервіс? У

них на першому місці бізнес,

прибутки. Та й за технічними

консультаціями звертаються до

нас. Все#таки, я вважаю, тут зі#

брані кращі сили, хоч колектив

у нас невеличкий: два менедже#

ри, інженер#проектант, техніч#

ний працівник і я, директор.

У сервіс#центрі «Все для га#

зу» цінують таку прихильність і

дорожать кожним клієнтом.

Адже по їхній роботі судять і про

підприємство в цілому. І, треба

сказати, ВАТ «Шепетівкагаз» ду#

же дбає про свій авторитет. 

– У певні дні в нас веде

прийом населення інженер бу#

дівельно#монтажної служби, –

додає до сказаного директор

сервіс#центру. – Це зроблено

для того, щоб людина не шука#

ла, де газконтора (вона на око#

лиці Шепетівки). Інженер про#

водить розрахунок вартості ро#

біт по газифікації, складає пов#

ний кошторис. Тут, на місці,

можна заплатити кошти каси#

ру, який теж спеціально сюди

приходить. Здається, нема та#

кої дрібниці, якої б ми не вра#

хували. 

Ці чинники позитивно

впливають на кінцеві результа#

ти: обсяги продажу. Вони дуже

пристойні. Навряд чи хтось з

конкурентів може зрівнятися з

сервіс#центром по асортименту

та кількості проданого облад#

нання.  

В основному клієнти сервіс#

центру – мешканці Шепетівки

і району, організації та устано#

ви. Проте останнім часом гео#

графія обслуговування ширшає.

Земля чутками повниться. Та

вся серйозна робота ще попере#

ду: з 69 сіл на Шепетівщині га#

зифіковано тільки 14. А ще ж і

квартири власники переводять

на автономне опалення!

Магазин може запропонува#

ти своїм покупцям обладнання

на будь#який смак і на будь#яку

товщину гаманця. Є в асорти#

менті вітчизняне, є імпортне,

дороге – з усіх куточків Європи.

І воно користується не меншим

попитом, ніж вітчизняне, бо

магазин бере його на пожиттєве

обслуговування. Людині, яка

купує котел за 5#10 тисяч гри#

вень, дуже важливо знати, що

його є кому якісно відремонту#

вати. Асортимент наявного в

магазині обладнання – до 200

одиниць (без врахування ком#

плектуючих), а під замовлення

– вдвічі більше. Заведено спе#

ціальний журнал, через тиж#

день (максимум – два) замо#

влення виконується в повному

обсязі. 

Справедливості заради слід

зауважити, що центр вигідний

не тільки населенню. Керівник

ВАТ «Шепетівкагаз» В. В. Ту#

рінський стверджує, що сервіс#

центр працює прибутково, на

його адресу надходить маса по#

дяк від клієнтів, а от кількість

нарікань на роботу газовиків пі#

сля введення в дію цього об'єк#

та зведена до нуля. 

...Залишилося тільки сфо#

тографувати Андрія Тагана, як

пролунав тривожний дзвінок

від одного з клієнтів магази#

ну. З'ясувалося, блискавка під

час грози влучила в його бу#

динок і попалила всю побуто#

ву техніку, в тому числі опа#

лювальний котел. «Фотосесія»

тривала одну хвилину – 

Андрій терміново поїхав на

місце події для проведення

експертизи.

Шкода, що закладів, подіб#

них до шепетівського за якістю

обслуговування та за кількістю

послуг, практично нема. Здава#

лося б, проста річ, але втілюють

в життя її одиниці. А як би не

завадив такий магазинчик в

кожному районному центрі, в

кожному місті... 

Галина СКРИПНИК

Хмельницька область

«Все для газу»?
Все для людини!
Перша частина заголовку – назва сервіс�центру, який уже три роки функ�
ціонує в центрі Шепетівки. Друга – це те, що можна сміливо додати після
ознайомлення з його роботою. 

Асоціація «Український клуб

аграрного бізнесу» (УКАБ)

сподівається, що результа#

ти інспекції місії FVO в Україні

стануть поштовхом до удоско#

налення системи якості та без#

печності сільськогосподарської

та харчової продукції в Україні,

починаючи від законодавчого і

нормативно#правового регулю#

вання і закінчуючи удоскона#

ленням технологічних процесів

у тваринництві та переробці. 

«Удосконалення системи

якості та безпечності продук#

ції тваринництва – це процес,

який потребує багатьох міся#

ців координованої  роботи

контролюючих органів і ви#

робників відповідної продук#

ції ,  – зазначає президент

УКАБ Алекс Ліссітса, – і ро#

зуміючи це, УКАБ ініціювала

створення Робочої групи з пи#

тань координації дій щодо ви#

воду української тваринниць#

кої продукції на ринки ЄС.

Діяльність цієї Робочої групи

вже принесла низку відчутних

результатів, таких як підготов#

ка деталізованого звіту про

європейські вимоги щодо яко#

сті і безпечності тваринниць#

кої продукції або проведення

практичного семінару по

удосконаленню технологій

збирання і переробки молока,

що відбувся на підприємстві

«Менський сир» (м.  Мена

Чернігівської області)».

Однак в УКАБ додають, що

проблематика виводу молочної

продукції на ринок ЄС значною

мірою наштовхується на сиро#

винну базу молочної промисло#

вості, адже важливо, щоб струк#

тура виробництва і доставки

молока на підприємства гаран#

тувала не лише його якість, а й

безпечність. 

У зв'язку із цим необхідно

забезпечити структурну перебу#

дову сировинної бази. Для то#

варних господарств це може бу#

ти так звана державна допомога

на таку перебудову, яка надаєть#

ся через інвестиції, що передба#

чена пунктом 11 Додатку 2 Уго#

ди про сільське господарство

СОТ і належить до програм «зе#

леної скриньки». Для особистих

селянських господарств це мо#

же бути допомога в купівлі

обладнання для утримання та

доїння худоби на індивідуальній

або кооперативній основі. 

За словами керівника групи

експертів УКАБ Володимира

Лапи, «важливо, щоб необхідні

зміни в законодавстві по дер#

жавній підтримці були прийня#

ті до затвердження Державного

бюджету на 2009 рік. Це дозво#

лить вивести галузь молочного

тваринництва на принципово

інший щабель розвитку. При

цьому належна якість молока

гарантуватиме вищий рівень

закупівельних цін на нього, що

ми вже зараз бачимо на при#

кладі багатьох товарних вироб#

ників». 

Поки що Україна чекає на

офіційні висновки візиту Місії

інспекторів FVO, які надійдуть

орієнтовно в 20#х числах лип#

ня. Втім, як зазначив заступ#

ник голови Держкомітету вет#

медицини України Віталій Ба#

шинський «...висновки не

можна вважати офіційними до

виходу остаточного звіту, адже

остаточне рішення залишаєть#

ся за Європейською комісією,

а не інспекторами, які здій#

снюють візит». 

Прес�служба Асоціації 

«Український клуб аграрного 

бізнесу»

Чи бути українській тваB
ринницькій продукції на
ринку ЄС?
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Водночас очікується, що спо#

живання молока та молоч#

них продуктів зростатиме

дещо швидшими темпами, ніж

виробництво, що стимулювати#

ме підвищення світових цін на

молочну продукцію. Цікавими є

тенденції, до яких схиляються

європейські виробники молока,

що посідають лідируючі позиції у

виробництві молочної продукції

у світі. Цими можливостями мо#

жуть скористатися і українські

виробники молока.

У відповідності до прогнозів

Європейської Комісії, приріст

виробництва молока в ЕС у пе#

ріод з 2009 по 2016 роки станови#

тиме 3,8%. Це майже прирівню#

ється до зростання попиту у да#

ному регіоні. Крім того, згідно

офіційних статистичних даних

Єврокомісії, в останні роки від#

бувається незначне зниження

поголів'я молочного стада у ме#

жах ЄС. При цьому, постійно

зростають надої молока та загаль#

ні обсяги виробництва 

(таблиця 1). Тобто, європейські

виробники більш схильні до по#

дальшої спеціалізації та інтенси#

фікації виробництва молока. 

Ці прогнози та оцінки екс#

пертів Єврокомісії підтверджу#

ють і результати опитування,

проведеного на початку 2008 р.

партнерами Асоціації «Українсь#

кий клуб аграрного бізнесу»

(УКАБ) – експертами «Об'єд#

нання європейських виробників

молока» (European Dairy Far#

mers). В опитуванні взяли участь

близько 500 молочних госпо#

дарств Європи, в яких у 2008 р.

утримувалося в середньому

близько 200 голів корів. 

З 1992 р. поголів'я у цих сіль#

госппідприємствах зросло при#

близно на 49 корів. До 2013 року

учасники опитування планують

збільшити поголів'я в середньому

на 41 голову. Тобто темпи наро#

щування поголів'я в окремих гос#

подарствах у наступні 5 років бу#

дуть у 3 рази вищими, ніж за по#

передні 16 років.

Цікавим є той факт, що ке#

рівники господарств планують

збільшення виробництва мо#

лока навіть при тому, що май#

бутні ціни на молоко не зав#

жди є оптимістичними. Так, з

майже 400 господарств 27% ви#

словилися про те, що ціна на

молоко в Європі до 2013 зни#

зиться приблизно на 10%. При

цьому дана група господарств

планує збільшити поголів'я

молочного стада більш, ніж

удвічі. 48% опитуваних, очі#

куючи зростання ціни, теж

планують нарощувати пого#

лів'я (в середньому на 33%).

При цьому кількість молочних

господарств зменшується. На#

приклад, у Німеччині за 1995#

2005 роки їх кількість скороти#

лася майже наполовину.

Процеси реструктуризації

галузі молочного виробництва

мають місце і в Україні. Так, за

останні роки спостерігається

нарощування поголів'я ВРХ і

корів в основному у тих госпо#

дарствах, де наявне поголів'я

перевищує 1000 голів. На поча#

ток 2008 р. у порівнянні до

2006#го приріст поголів'я корів

у даній групі становив більш

ніж 9 тис. голів. Зростає і кіль#

кість господарств у цій групі, а

от число господарств, кількість

корів у яких менше 1000 голів,

щороку зменшується. Слід від#

мітити, що в Україні зростає і

кількість підприємств, надої в

яких на одну корову перевищу#

ють 6 тис. літрів. Хоча частка

даних підприємств у загальній

структурі становить менше 4%,

та вони забезпечують близько

13% загального виробництва

молока.

Окрім щорічного опиту#

вання, яке щоразу має нову

тематику, об'єднання «Євро#

пейські виробники молока»

проводить так званий «бенч#

маркінг#аналіз». В його осно#

ву покладено аналіз витрат і

доходів окремих господарств,

що займаються виробництвом

молока з метою надання мо#

жливості кожному з них по#

рівняти своє господарство з

колегами не лише у Європі,

але й всередині власної краї#

ни, визначити свої недоліки

та переваги для планування

більш ефективної діяльності

на майбутнє.

Так, у відповідності до даного

аналізу у межах Європи, саме у

господарствах, поголів'я яких на#

раховує від 300 корів, загальний

дохід від молочного напрямку

виробництва перевищує витрати

(мал. 1).

Подібна ситуація спостеріга#

ється і в молочних сільгосппід#

приємствах України. Так, у від#

повідності до даних Держком#

стату за 2007 р., серед підпри#

ємств, в обробітку яких є більше

100 га сільгоспугідь або задіяно

більше 50 працівників, рента#

бельними були в переважній

більшості ті підприємства, пого#

лів'я корів у яких перевищувало

100 голів. Але 2007 р. слід скорі#

ше вважати виключенням, ніж

нормою, враховуючи сприятли#

ву цінову ситуацію на ринку си#

рого молока (при цьому, як ві#

домо, ціни на молоко для сіль#

госппідприємств були у се#

редньому на 20#25% вищі від ці#

ни реалізації молока домогоспо#

дарствами). Для порівняння, у

2006 р. всі господарства, що зай#

маються виробництвом молока,

мали збиткову рентабельність,

окрім тих, де поголів'я станови#

ло від 500 голів і вище. Госпо#

дарства даної групи мали рента#

бельність на рівні 9% (у 2007 р.

– 26%) (таблиця 2). 

Таким чином, зважаючи на

прогнози щодо світового ринку

молока та молочних продуктів,

зростаючої купівельної спромож#

ності в таких країнах як Китай,

Індія тощо та враховуючи трива#

лі процеси зниження виробниц#

тва, стагнації галузі тваринництва

в нашій державі, українські ви#

робники молока мають набагато

більший потенціал нарощування

виробництва молока, оптимізації

використання наявних ресурсів

галузі, підвищення ефективності

своєї діяльності у порівнянні зі

своїми європейськими колегами.

Впровадження нових технологій,

підвищення кваліфікації праців#

ників молочних ферм, якості

управління сільгосппідприєм#

ством, подальша реструктуриза#

ція галузі сприятимуть підвищен#

ню якості молочної сировини,

що, в свою чергу, відкриватиме

перспективи розширення ринків

збуту не лише у напрямку ЄС,

але й сприятиме диверсифікації

експортних потоків за іншими

каналами.

До речі, технологічному

оновленню сприятиме голлан#

дсько#український проект

«Інфомолоко». З липня він

розпочав свою роботу в Украї#

ні та ставить за мету підви#

щення якісного рівня вироб#

ництва молока на всіх етапах

від поля до супермаркету шля#

хом залучення професійних

голландських компаній, які

працюють у галузі виробниц#

тва та переробки молока, ви#

робництва обладнання для

ферм і переробних заводів,

дистрибуції та логістики мо#

лочних продуктів, до якісної

співпраці та передачі досвіду

українським колегам.

Як зазначалося вище, одним

із методів удосконалення упра#

вління молочним господарством

є «бенчмаркінг#аналіз». УКАБ

впроваджує даний проект і в Ук#

раїні. З 2008 року до участі у між#

народному порівнянні по вироб#

ництву молока вже долучилися 3

господарства. Запрошуємо й ін#

ших бажаючих до співпраці.

Отримати додаткову інфор
мацію щодо проекту agri bench
mark та «Інфомолоко» в Україні
можна за електронною адресою
ilienko@agribusiness.kiev.ua або за
тел.(факс): +38 044 238– 0540.

Інна ІЛЬЄНКО,

експерт аграрних ринків 

(тваринництво) УКАБ

Зміни у виробництві молока у Європі.
Можливості для України
Виробництво молока у світі у 2006 році досягло рівня 550 млн. т, збільшившись майже на 3% у порівнянні з 2005 роком. Очіку�
ється, що така тенденція збережеться і в подальшому.
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Малюнок 1. Переваги великотоварних молочних господарств

Таблиця 2. Виробництво молока у сільгосппідприємствах України, 2007

Таблиця 1. Поголів’я молочних корів, надої та загальне виробництво молока у ЄС"25

* " кіл"ть = 15 " кількість досліджуваних господарств
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Мета заходу – розширення

економічних зв'язків між

регіонами України, про#

паганда здобутків вітчизняних

товаровиробників, вивчення

попиту та ринків збуту продук#

ції у галузях сільського та риб#

ного господарства, харчової і

переробної промисловості,

сільськогосподарського маши#

нобудування.

На виставці будуть предста#

влені експозиції регіонів Украї#

ни, галузей сільського госпо#

дарства, харчової та переробної

промисловості, вироби народ#

них промислів, приватних під#

приємств та фермерських гос#

подарств. 

Буде організовано оптово#

роздрібну торгівлю продукцією

і товарами в широкому асорти#

менті, в тому числі продукцією

рослинництва, тваринництва,

рибництва; демонстрацію та

продаж лікеро#горілчаних виро#

бів, коньяків, вин, пива, безал#

когольних напоїв, мінеральних

вод, обладнання для їх вироб#

ництва; демонструватиметься й

продаватиметься сільськогос#

подарська техніка, обладнання,

малогабаритна техніка і облад#

нання для фермерських та ін#

ших дрібнотоварних госпо#

дарств, садово#городнього ін#

вентарю. 

З питань участі у виставці
ярмарку «Київська осінь2008»
просимо звертатись до розпо
рядника від Мінагрополітики
України – Українського вистав
ковоінформаційного центру за
реквізитами: м. Київ, проспект
Академіка Глушкова, 1, НК «Ек
споцентр України», павільйон
№1,           тел./факс: 
(044)5269141(40), моб.тел.:
80631600039, 80632335392;
еmail:  oreshnikova@mail.ru, 
olga@agroexpo.com.ua. 

Виставка, цікава для всіх
2�4 жовтня 2008 року на території Національного комплексу «Експоцентр
України» (м. Київ, проспект Академіка Глушкова, 1) Міністерство аграрної
політики України проводить виставку�ярмарок «Київська осінь�2008».

Назва 
товару

Державний cтан�
дарт

Рiк виробниц�
тва/ 

дата поставки

Базис по�
ставки

Обсяг, 
тонн

Середньозважена цiна 
за одну тонну з ПДВ, грн.

Цiна USD,
середня

min середня max

Експортнi контракти*: СПОТ

Пшениця м'яка 3 клас ДСТУ 3768"2004 2008 EXW 15905.98 1200.00 1308.90 1317.03 269.82

Пшениця м'яка 4 клас ДСТУ 3768"2004 2008 EXW 42383.49 1185.00 1197.20 1200.52 246.79

Пшениця м'яка 4 клас ДСТУ 3768"2004 2008 CPT 535.00 1180.00 1180.00 1180.00 243.26

Пшениця м'яка 4 клас ДСТУ 3768"2004 2008 FAS 7500.00 1125.39 1125.39 1125.39 232.00

Пшениця м'яка 5 клас ДСТУ 3768"2004 2008 EXW 738.40 1051.30 1051.72 1054.10 216.81

Жито 1 клас ДСТУ 4522"2006 2008 EXW 2083.22 1122.83 1122.83 1122.83 231.50

Жито 2 клас ДСТУ 4522"2006 2008 EXW 2328.22 1018.88 1018.90 1018.92 210.05

Жито 3 клас ДСТУ 4522"2006 2008 EXW 1014.85 943.29 943.29 943.29 194.46

Пшениця м'яка 6 клас ДСТУ 3768"2004 2008 FOB 34000.00 1181.49 1199.15 1202.94 247.72

Форвард

Пшениця м'яка 3 клас ДСТУ 3768"2004 2008 FOB 26250.00 1309.88 1309.88 1309.88 270.00

Пшениця м'яка 4 клас ДСТУ 3768"2004 2008 CPT 150.00 946.02 946.02 946.02 195.00

Пшениця м'яка 4 клас ДСТУ 3768"2004 2008 DAF 2700.00 1261.21 1261.21 1261.21 260.00

Пшениця м'яка 4 клас ДСТУ 3768"2004 2008 FOB 2800.00 1115.68 1115.72 1115.75 230.01

Пшениця м'яка 5 клас ДСТУ 3768"2004 2008 CPT 7500.00 921.65 927.54 931.47 191.20

Вступ до СОТ і, як наслі#

док, відкриття кордонів

для потоку іноземних то#

варів, в тому числі рослинного

походження, вимагає від Укра#

їни посилення фітосанітарно#

го нагляду і контролю з тим,

щоб максимально унеможли#

вити завезення до України но#

вих шкідливих організмів.

Головна державна інспекція

з карантину рослин України на

чолі з її начальником Анатолієм

Біликом активно працює в цьо#

му напрямку. Так, влітку відбу#

лася урочиста церемонія закла#

дання капсули в першу сваю

майбутньої Центральної науко#

во#дослідної карантинної лабо#

раторії (ЦНДКЛ) на території

Головної державної інспекції з

карантину рослин України. 

Урочисте дійство розпоча#

лось із вступного слова началь#

ника Головної державної ін#

спекції з карантину рослин.

Анатолій Григорович нагадав

про історію створення служби,

зупинившись і на її завданнях,

досягненнях та найближчих

планах. Керівник зокрема на#

голосив, що для виходу на

європейський рівень каран#

тинній службі України пере#

дусім потрібно адаптувати на#

ціональні стандарти з фітоса#

нітарії до відповідних міжна#

родних норм і  навчитись

працювати в нових умовах. І

функціонування майбутньої

найновішої карантинної лабо#

раторії, яка відповідатиме всім

вимогам і стандартам ЄС, до#

поможе в цьому. 

Також Анатолій Білик зазна#

чив, що майбутнє функціону#

вання ЦНДКЛ дасть змогу ви#

рішити ряд важливих завдань

сьогодення: посилити аналітич#

ну й діагностичну спроможність

існуючої карантинної лаборато#

рії, оснастити її сучасним лабо#

раторним устаткуванням, 

підвищити професійний рівень

спеціалістів, провести міжна#

родну сертифікацію лабораторії

відповідно до міжнародних ви#

мог для досягнення довгостро#

кової конкурентоспроможності

з карантинними лабораторіями

ЄС та входження в систему

професійних перевірок і тестів

у рамках вимог МКЗР та

ЄОКЗР.

Перед присутніми виступив

і забудовник – генеральний ди#

ректор проектно#будівельної

фірми «Кійархбуд» Юрій Сука#

ленко, який детально розповів

про майбутнє будівництво ка#

рантинної лабораторії та пред#

ставив ескізний проект спору#

ди. Три тисячі квадратних ме#

трів та шість поверхів – гордість

Головної державної інспекції з

карантину рослин України. За#

будовники обіцяють спорудити

лабораторію вже за два роки.

Під час церемонії було зачи#

тано послання до нащадків, яке

потім поклали в капсулу й освя#

тили. Почесне право для закла#

дання капсули та першої цегли#

ни було надано начальнику Го#

ловної державної інспекції з ка#

рантину рослин України Анато#

лію Білику, директору Департа#

менту ринків рослинництва 

Мінагрополітики України

Олександру Демидову та чле#

нам нещодавно створеної Коле#

гії при Укрголовдержкарантині. 

Зі значною подією праців#

ників Укрголовдержкарантину

також привітав Олександр Де#

мидов. Олександр Анатолійо#

вич відмітив, що майбутня ка#

рантинна лабораторія буде го#

ловною, матиме право виїжджа#

ти в регіони, повторно робити

ті аналізи, які робились на міс#

цях. Тобто дійсно буде арбітром

для всієї карантинної служби

України.

Виходимо на
європейський
рівень

СЕРЕДНЬОЗВАЖЕНІ БІРЖОВІ ЦІНИ
на сiльгосппродукцiю, продукти її переробки, продовольство, які

склалися на Акредитованих товарних бiржах України 
з 9 по 14 вересня 2008 року
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На розгляд Верховної Ради Укра#

їни шостого скликання Уряд вніс 10

законопроектів, головним розробни#

ком яких є Міністерство аграрної по#

літики:

«Про внесення змін до «Закону Ук�
раїни «Про рибу, інші водні живі ресур�
си та харчову продукцію з них» (ре#

єстр. № 2297 від 31.03.2008). 

(Метою прийняття законопро#

екту є гармонізація національного

законодавства у сфері санітарного,

ветеринарного та фітосанітарного

регулювання до вимог законодав#

ства СС і положень Угоди Світової

організації торгівлі щодо сприяння

розвитку вільної торгівлі та застос#

ування санітарних і фітосанітарних

заходів.)

«Про внесення змін до Закону Ук�
раїни «Про ветеринарну медицину»
(щодо санітарних та фітосанітарних
заходів) (реєстр. №2298 від

31.03.2008). 

(Метою прийняття законодавчо#

го акта є гармонізація національно#

го законодавства у сфері санітарно#

го, ветеринарного та фітосанітарного

регулювання до положень Угоди

СОТ про застосування санітарних та

фітосанітарних заходів.)

«Про внесення зміни до статті 14
Закону України «Про державне регу�
лювання виробництва і обігу спирту
етилового, коньячного і плодового, ал�
когольних напоїв та тютюнових виро�
бів» (реєстр. №2461 від 08.05.2008).

(Метою проекту закону є впорядку#

вання умов здійснення експорту

спирту етилового шляхом приведен#

ня у відповідність норм чинного за#

конодавства.)

«Про внесення змін та визнання
такими, що втратили чинність, деяких
законодавчих актів України щодо ко�
лективного сільськогосподарського
підприємства» (реєстр. №2534 від

22.05.2008). 

(Метою проекту є приведення

законодавчих актів України у відпо#

відність до Конституції України, Зе#

мельного та Цивільного кодексів Ук#

раїни щодо колективних сільсько#

господарських підприємств.)

«Про внесення змін до Кодексу
України про адміністративні правопо�
рушення» (реєстр. №2609 від

05.06.2008).

(Метою та завданням законо#

проекту є: ефективне використання

повноважень посадовими особами

підрозділів ветеринарної міліції з

проведення карантинних ветеринар#

них заходів; посилення державного

контролю за додержанням суб'єкта#

ми господарювання вимог законо#

давства з питань ветеринарної меди#

цини; удосконалення чинного зако#

нодавства; підвищення правового

статусу територіальних органів

Держкомветмедицини.)

«Про внесення змін до деяких за�
конів України» (реєстр. №2632 від

12.06.2008).

(Цей законопроект, спрямова#

ний на залучення додаткових джерел

фінансування для забезпечення бу#

дівництва, реконструкції та експлуа#

тації меліоративних систем, відкри#

ває доступ вітчизняним інвесторам

до активної господарської діяльності

на умовах концесії в сфері водної ме#

ліорації земель, посилить майнову

відповідальність. Включення зрошу#

вальної та поливної техніки до пере#

ліку техніки і обладнання для агро#

промислового комплексу створить

рівні умови для державної підтрим#

ки, допоможе вирішити проблему

сільгосптоваровиробників в частині

бюджетної компенсації вартості цієї

групи техніки.)

«Про ідентифікацію та реєстрацію
тварин»(реєстр. №3008 від

24.07.2008).

(Розробка та прийняття обумо#

влені необхідністю адаптації норма#

тивно#правової бази України до за#

конодавства Європейського Союзу в

частині тих законодавчих актів, які

зобов'язують власників тварин здій#

снювати заходи з ідентифікації та ре#

єстрації тварин.)

«Про внесення змін до Закону Ук�
раїни «Про фермерське господарство»
(реєстр. №3012 від 25.07.2008).

(Прийняття цього законопроек#

ту дозволить привести у відповідність

до чинного законодавства окремі по#

ложення Закону України «Про фер#

мерське господарство», вдосконали#

ти механізм надання фінансової під#

тримки фермерським господар#

ствам, що в цілому сприятиме ро#

звитку агропромислового комплек#

су.)

«Про внесення змін до деяких за�
конів України щодо оподаткування
сільськогосподарських товаровиробни�
ків» (реєстр. №3024 від 05.08.2008).

(Проект закону підготовлений з

метою збереження в умовах вступу

до СОТ сприятливої податкової по#

літики для сільгосптоваровиробників

і збереження за рахунок цього на

необхідному рівні непрямої підтрим#

ки сільгосптоваровиробників в умо#

вах відсутності достатньої кількості

коштів державного бюджету для за#

безпечення їх прямої підтримки.)

Перелік нормативноправових ак
тів Міністерства аграрної політики,
які пропонуються для розгляду на спе
ціальному засіданні Кабінету Міні
стрів України, зокрема:

Проекти Законів України:
1.«Про Загальнодержавну ці�

льову економічну програму прове�
дення моніторингу залишкових
кількостей ветеринарних препара�
тів та забруднюючих речовин у жи�
вих тваринах, продуктах тваринно�
го походження і кормах, а також
харчових продуктах, підконтроль�
них ветеринарній службі, на 2008�
2013 роки». (З метою забезпечен#

ня споживачів якісною і безпеч#

ною харчовою продукцією, підви#

щення конкурентоспроможності

вітчизняної продукції та розши#

рення ринків її збуту.);

2.«Про внесення змін до Закону
України «Про державну підтримку
сільського господарства України».
(Метою прийняття проекту Закону є

удосконалення механізмів державної

підтримки АПК, зокрема – аграрних

інтервенцій, надання державних бю#

джетних позик, уточнення назви та

змісту державної інституції на ринку

страхування – Національне агент#

ство з державної підтримки аграрно#

го страхування, приведення у відпо#

відність до Закону України «Про доз#

вільну систему у сфері господарської

діяльності», розширення визначень,

узгодження окремих правових норм,

уточнення термінології чинної ре#

дакції закону.);

3.«Про внесення змін до деяких за�
конодавчих актів України» (щодо кон#

сервації та агрохімічної паспортиза#

ції земель). (Необхідність удоскона#

лення чинного законодавства у сфе#

рі використання та охорони земель

сільсько#господарського призначен#

ня, проведення їх державної агрохі#

мічної паспортизації, а також визна#

чення повноважень Мінагрополіти#

ки у сфері використання  та охорони

земель сільськогосподарського приз#

начення.);

4.«Про внесення змін до деяких за�
конодавчих актів України» (щодо за#

безпечення охорони родючості ґрун#

тів). (Законопроект розроблено на

ви#конання п.6 протоколу засідання

Кабінету Міністрів №11 від

12.03.2008 з метою посилення кон#

тролю за продуктивним використан#

ням земель сільськогосподарського

призначення, на яких вирощується

соняшник та інші сільськогосподар#

ські культури.);

5.«Про внесення змін до Закону
України «Про зерно та ринок зерна в
Україні». (Приведення порядку вида#

чі сертифіката на відповідність по#

слуг із зберігання зерна та продуктів

його переробки і порядку видачі сер#

тифіката якості зерна та продуктів

його переробки у відповідність до

вимог Закону України «Про дозвіль#

ну систему у сфері господарської

діяльності».);

6.«Про внесення змін до Закону
України «Про сільськогосподарську
кооперацію» та інших законодавчих
актів» (Визначення організаційно#

правових та економічних засад

формування та діяльності сільсько#

господарських обслуговуючих ко#

оперативів в Україні та їх інфра#

структури з урахуванням світової

практики).

Проекти постанов Кабінету Міні�
стрів України:  

1.«Про затвердження мінімально
допустимого рівня цін на продукцію
тваринництва на 2009 рік». (Основ#

ною метою даної постанови є затвер#

дження мінімально допустимого рів#

ня цін на продукцію тваринництва

на 2009 рік, який буде використано

як базу для розрахунку розміру бю#

жетних тваринницьких дотацій, а та#

кож для розрахунку ціни при заку#

півлі продукції тваринництва безпо#

середньо у виробника, відповідно до

пункту 15.10 статті 15 ЗУ «Про дер#

жавну підтримку сільського госпо#

дарства України».);

2.«Про внесення змін до Порядку
участі центральних органів виконавчої
влади у діяльності міжнародних органі�

зацій, членом яких є Україна» (щодо

виконання міжнародних зобов'язань

України, пов'язаних з членством в

Міжнародній раді по зерну). (Метою

проекту є правове врегулювання ви#

конання фінансових зобов'язань пе#

ред Міжнародною радою по зерну

шляхом сплати членських внесків,

передбачених у складі видатків Мі#

нагрополітики за рахунок коштів за#

гального фонду державного бюдже#

ту на відповідний рік.);

3.«Деякі питання апробації, випро�
бування, реєстрації створених на осно�
ві генетично модифікованих організмів
сортів сільськогосподарських рослин».

(Актом затверджується порядок, що

визначає проведення державного ви#

пробування та державної реєстрації

генетично модифікованих сортів ро#

слин, як об'єктів інтелектуальної

власності, що проходять процедуру

державної реєстрації майнових прав

інтелектуальної власності на сорт ро#

слин та/або майнового права інте#

лектуальної власності на поширення

сорту рослин.);

4.«Про внесення змін до Поряд�
ку використання у 2008 році коштів,
передбачених у державному бюджеті
для здешевлення вартості страхових
премій (внесків), фактично сплачених
суб'єктами аграрного ринку». (Ос#

новною метою постанови є ефек#

тивне та цільове використання бю#

джетних коштів, спрямоване на ста#

білізацію     сільгоспвиробництва,

захист майнових інтересів суб'єктів

аграрного ринку, а головне – еко#

номічний розвиток аграрного сек#

тора.);

5.«Про фінансування невідклад�
них робіт з відновлення рибогоспо�
дарських водних об'єктів та ставків
рибних господарств, які постражда�
ли від стихійного лиха, що сталося
23�27 липня 2008 року та відшкоду�
вання збитків, заподіяних стихією,
які виникли внаслідок втрати риби
та інших водних живих ресурсів риб�
ними господарствами». (Метою

проекту постанови є надання фі#

нансової допомоги з резервного

фонду державного бюджету на лік#

відацію наслідку катастрофічного

паводку в постраждалих областях

для проведення комплексу невід#

кладних робіт з відновлення рибо#

господарських водних об'єктів та

ставків рибних господарств та від#

шкодування збитків, отриманих

внаслідок втрати риби та інших

водних живих ресурсів рибними

господарствами.);

6.«Про внесення змін до постано�
ви «Про встановлення повноважень
органів виконавчої влади та виконав�
чих органів міських рад щодо регулю�
вання цін (тарифів)» від 25.12.1996

року №1548. (Приведення у відпо#

відність до Закону України «Про ве#

теринарну медицину» від 16.11.2007

№361.);

7.«Про внесення змін до постанови
«Питання Державного департаменту
ветеринарної медицини» від 30.08.2007

року №1075. (Приведення у відпо#

відність до Закону України «Про ве#

теринарну медицину» від 16.11.2007

№361.);

8.«Про внесення змін і доповнень
до постанови Кабінету Міністрів Ук�
раїни від 11 грудня 1998 року №1960
«Про умови оплати праці працівників,
установ і організацій державної вете�
ринарної медицини». (Приведення у

відповідність до Закону України

«Про ветеринарну медицину».);

9. «Про внесення змін і доповнень
до постанови Кабінету Міністрів Ук�
раїни від 30 серпня 2002 року №1298
«Про оплату праці працівників на ос�
нові єдиної тарифної сітки розрядів і
коефіцієнтів з оплати праці працівни�
ків установ, закладів та організацій
окремих галузей бюджетної сфери».

(Метою прийняття є приведення

тексту постанови Кабінету Міністрів

від 30.08.02 №1298 у відповідність до

Закону України «Про ветеринарну

медицину».);

10.«Про внесення змін і доповнень
до постанови Кабінету Міністрів Ук�
раїни від 25 липня 2007 року №972
«Про затвердження Порядку встано�
влення надбавок за вислугу років спе�
ціалістам державних установ ветери�
нарної медицини»;

11.«Про внесення змін до постано�
ви Кабінету Міністрів України від 11
грудня 1998 року №1960 «Про умови
оплати праці працівників, установ і ор�
ганізацій державної ветеринарної ме�
дицини». (Щодо удосконалення та

реалізації конституційного права на

відповідну доплату працівникам та

спеціалістам установ і організацій

державної ветеринарної медицини,

робота яких пов'язана із шкідливими

та особливо шкідливими умовами

праці).

Проекти розпоряджень Кабінету
Міністрів України: 

1.«Про схвалення Концепції Дер�
жавної цільової програми розвитку
оптових ринків сільськогосподарської
продукції»;

2. «Про схвалення Концепції
Державної цільової програми «Зер�
но України 2009�2013». (Основною

метою програми є створення по#

тужної, конкурентоспроможної та

високоефективної галузі зернови#

робництва, що максимально

враховує сучасні тенденції світово#

го розвитку та потреби світового

ринку.);

3.«Про схвалення Концепції Дер�
жавної цільової програми підтримки
особистих селянських господарств на
період до 2015 року». (Проектом

пропонується надавати особистим

селянським господарствам фінан#

сову підтримку для придбання ма#

теріально#технічних ресурсів, удос#

коналення системи кредитного за#

безпечення сільськогосподарських

виробників, фінансової участі дер#

жави в програмах страхування та га#

рантування їх доходів, надання по#

слуг з маркетингу і просування то#

варів на ринок, здійснення заходів

по боротьбі із шкідниками та хво#

робами рослин і тварин).

Підготовлено 

Відділом у зв'язку з Верховною 

Радою і координації законотворчої

роботи

Селяни чекають на аграрний тиждень 
у Верховній Раді України
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Ліс, яке це рідне слово! 
Я би весь час про нього мову вів.

Краса борів, шелест діброви
І соловейка ніжний спів.

І повторяв би раз за разом, 
Що ліс нам треба берегти.
Для цього об'єднатися всім 

разом, 
Щоб разом всім у ногу йти.

Серед європейських країн

наша держава посідає вось#

ме місце за площею та за#

пасами лісу (не враховуючи Ро#

сію). Тож для України ліси – од#

не з найцінніших багатств. І

враховуючи міжнародну прак#

тику, сьогодні суспільство роз#

глядає рівноцінними екологіч#

ні, соціальні та економічні

функції лісів, без надання пере#

ваги будь#якій з них. 

Як відомо, загальна площа

лісових угідь в Україні сягає

10,8 млн. га, з них 17% підпо#

рядковано Міністерству аграр#

ної політики України. Нині лі#

си шумлять на 15,7% нашої те#

риторії. А за розрахунками вче#

них, для досягнення макси#

мальної екологічної, ресурсної

та соціальної корисності лісу,

оптимальна лісистість країни

повинна сягати 20 відсотків її

території. Тому працівники лі#

сової галузі, орієнтуючись на

цей показник, мають завдання

створити понад 2,5 мільйонів

гектарів нових лісів. Лісове

господарство для здійснення

цього завдання має сьогодні

кваліфікований кадровий по#

тенціал, технології, посадковий

матеріал. Втім, для активного

розгортання робіт потрібні но#

ві землі та цільові кошти. У

цьому напрямку теж багато вже

зроблено і робиться. Щороку

збільшується обсяг новоство#

рених лісів, повністю відно#

влюються зелені насадження

на площах, де зібрано «лісовий

врожай». 

Лісогосподарськими під#

приємствами системи Мінагро#

політики для розширеного від#

творення лісів створена потуж#

на виробнича база. У постійних

лісових розсадниках і теплич#

них господарствах, яких нині

понад 90 га, торік вирощено 43

млн. шт. садивного матеріалу.

Кількість нових сіянців і сад#

жанців щорічно збільшується.

Так, для забезпечення ними по#

треб населення лісівники Бояр#

ської науково#дослідної станції

НАУ опановують технологію

вирощування рослин... у кон#

тейнерах.

У 2008 році лісопідприєм#

ствами міністерства посаджено

8,5 тис. га лісів. Не зважаючи на

недостатнє фінансування, цей

показник є стабільним. Забез#

печено відтворення 1,5 га лісів

на кожний гектар зрубаних де#

ревостанів. Працівники галузі у

своїй роботі суворо дотриму#

ються принципу розширеного

відтворення лісів, тобто ство#

рення нових насаджень в обся#

гах, що перевищують площу їх

вирубування. У 2007 році всі лі#

согосподарські підприємства

успішно впорались із завданням

з відновлення та створення но#

вих лісів. А найактивнішим

вболівальником за примножен#

ня лісвого фонду стало кому#

нальне підприємство «Вінниця#

облагроліс». Щорічно лісівни#

ками цього підприємства залі#

снюється близько 1000 га дегра#

дованих сільськогосподарських

земель.

На жаль, надзвичайно

складною є проблема охорони

лісів від пожеж. Масштабність

цього небезпечного явища,

перш за все, залежить від при#

родних і кліматичних умов.

Але здебільшого пожежі в лісі

спалахують з вини людей в ре#

зультаті недбалого, а іноді й

злочинного поводження з вог#

нем. До його виявлення й га#

сіння завжди готові 50 лісових

пожежних станцій, оснащених

пожежними автомобілями, мо#

топомпами, ранцевими лісови#

ми вогнегасниками, радіостан#

ціями.

Наразі лісова галузь забезпе#

чує роботою 12 тисяч чоловік.

Це жителі переважно сільської

місцевості, тому одним із пріо#

ритетів фінансування галузі за#

лишається утримання праців#

ників лісової охорони, заробіт#

на плата яких зросла в се#

редньому на 28 відсотків.

Інколи підприємства Держ#

комлісгоспу в сільській місце#

вості є одними з основних на#

повнювачів місцевих і держав#

ного бюджету, а також соціаль#

них фондів. Так, за 8 місяців

підприємствами галузі сплаче#

но до зведеного бюджету подат#

ків та обов'язкових платежів

363,4 млн. гривень. Тож за кож#

ну отриману бюджетну гривню

підприємства Мінагрополітики

повернули державі майже 21

гривню. Нинішнього року наші

лісові підприємтсва не омину#

ло і стихійне лихо. Так, руйнів#

ною силою води було пошко#

джено близько 300 км лісових

доріг, 100 мостів, змито та зни#

щено розсадники та лісові

культури на площі 10 гектарів.

Загалом стихія завдала агролі#

согосподарствам збитків на

14,6 млн. гривень. Водночас

підприємства галузі не залиши#

лися осторонь і надали мате#

ріальну допомогу потерпілим

регіонам.

Зрозуміло, лiс – безцiнна

пiдмога аграрному сектору. При#

гадайте хоча б події дитинства,

коли ваші батьки чи ви самі па#

сли худобу в лiсi з ранньої весни

до пізньої золотавої осенi. Лiс – і

споконвiчна кладова лiкiв. Хто з

фармацевтів не знає цiни вiльхо#

вим суплiддям чи сосновим або

березовим брунькам, корi кру#

шини ламкої чи дуба звичайно#

го? А хiба можна не згадати про

гриб чагу, що, паразитуючи на

бiлокорiй берiзцi, повертає здо#

ров'я людині? Саме цьому грибу

приписують чудодiйство при лi#

куваннi пухлин.

Щороку десятки тонн

трав'янистих лiкарських рослин

заготовляється у наших лiсах. 

Лiс – i наш годувальник.

Збiр дикорослих плодiв, ягiд,

грибiв – це i користь, i актив#

ний вiдпочинок. Тим, хто не

має змоги навідуватися до лі#

су, лісівники пропонують вже

заготовлені консервовані гри#

би та ягоди. Крім того, серед

лісівників вважається добрим

господарником той, хто має

ще й свою пасіку. Прекрасний

приклад у цій сфері подає ін#

шим державне підприємство

«Любешівагроліс». Різнома#

ніття продукції, яку тут про#

понують, милує око не тільки

наших, а й закордонних спо#

живачів. 

Погодьтесь, прогулянки лi#

сом надзвичайно сприятливо

впливають на стан нашого здо#

ров'я. Натомість вiд нас вима#

гається лише одне – дбайливе

ставлення до лісових на#

саджень. Адже кожен з нас по#

винен усвiдомлювати: щодня у

цей Храм природи приходити#

муть iншi. Та й ми самi не вiд#

мовимося ще й ще раз завітати

до лісу. Тому давайте, пересту#

паючи межу лісових площ, бу#

демо вiдповiдальними та обе#

режними. Поважаймо тих, хто

дбає про наше чисте повітря,

цікавий відпочинок і, в решті

решт, здоров'я. Шануймо всіх,

хто дарує нашій планеті зелені

легені.

До речі, Мінагрополітики

планує 16 вересня вшанувати

кращих з кращих лісової галузі.

Великій кількості спеціалістів і

керівників галузі будуть вручені

грамоти міністра аграрної полі#

тики та відзнаки міністерства

«Знак пошани». Втім, про це

буде інша розповідь.

А нині ми вітаємо всіх пра#

цівників лісу з професійним

святом!

Ольга БОНДАРЧУК,

Відділ ліцензування та ведення

лісового господарства

21 вересня – День працівників лісу

П.І.Б. _________________________________________________________
Організація _____________________________________________________
Поштова адреса _______________________________________________
_______________________________________________________________
Телефон_________________________ Факс __________________________
Прошу надіслати рахунок на передплату на газету «Аграрний тиждень.
Україна» зі знижкою у 100 гривень на ______________ екземплярів*.
Рахунок прошу надсилати: 
а) факсом б) поштою
Прошу з рахунком також надіслати наступні документи:
а) договір б) акт виконаних робіт
Для приміток: _________________________________________________

ППррооппооннууєєммоо  ВВаамм  ппееррееддппллааттииттии  ггааззееттуу  ««ААггррааррнниийй  ттиижжддеенньь..  УУккррааїїннаа»»
ннаа  22000099  рріікк  іі  ооттррииммааттии  ззнниижжккуу  уу  110000  ггррииввеенньь..  ВВааррттііссттьь  ррііччннооїї  ппее""
ррееддппллааттии  ззіі  ззнниижжккооюю  ––  118888  ггррииввеенньь  1100  ккоопп..  ((ввааррттііссттьь  ппееррееддппллааттии
ччеерреезз  ДДПП  ««ППрреессаа»»  ––  229900  ггррииввеенньь))..  ЗЗааппооввннііттьь  ккууппоонн  іі  ннааддіішшллііттьь  ййооггоо
вв  ррееддааккццііюю  ффааккссоомм,,  ппоошшттооюю  ааббоо  ееллееккттррооннннооюю  ппоошшттооюю  іі  ооттррииммааййттее
ррааххуунноокк  ннаа  ппееррееддппллааттуу  ззіі  ззнниижжккооюю  110000  ггррииввеенньь..

**  ЯЯккщщоо  ВВии  ппееррееддппллааччууєєттее  22  ттаа  ббііллььшшее  ппррииммііррннииккаа  ррііччннооїї  ппееррееддппллааттии  іі  ххооччееттее  їїхх  ооттррииммууввааттии  ннаа  рріізз""
нніі  ааддрреессии,,  ввккаажжііттьь  їїхх  ддооддааттккооввоо  вв  ппоолліі  ««ппррииммііттккаа»»..




